
رئیس کمیســیون اصل نــود مجلس گفت: پرداخت بخشــی از مطالبات 
گندمکاران با تاخیر مواجه شده بود؛ پس از پیگیری، رئیس سازمان برنامه 
و بودجه اعلام کرد که در چند روز آینده این معوقات پرداخت خواهد شد.

حجت الاســلام نصرالله پژمانفر رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای 
اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر، از پرداخت معوقات گندمکاران در چند 
روز آینــده خبر داد و گفت: اعتباراتی که بــرای خرید تضمینی گندم در 
نظر گرفته شــده بود حدود ۱۰۳ هزار میلیارد تومان بود. حدود ۱۱ هزار 
میلیارد از این مبلغ تا ۲۸ اردیبهشت ماه به گندمکاران پرداخت شد؛ یعنی 
گندمکارانی که تا پیــش از این تاریخ محصول خود را تحویل داده بودند، 

توانستند بخشی از این مبلغ یا تمام پول خود را دریافت کنند.
وی افزود: بعد از این تاریخ، پرداخت گندمکاران با تأخیر مواجه شد و دیگر 
پولی به آنها پرداخت نشــد. در پی این موضوع این قشر زحمت کش دچار 
نگرانی شده بودند و مکرراً برای پیگیری حقوق خود مراجعه و مطالبه گری 

می کردند.

پژمانفر با اشاره به اینکه مطالبه گندمکاران کاملًا بر حق بوده است، تصریح 
کرد: قرار بر این بود پول گندمکاران به سرعت پرداخت شود؛ اما متأسفانه 
تأخیری ایجاد شــد. با توجه به شکایات متعددی که به دست کمیسیون 
اصل نود مجلس رســیده بود برای پیگیری این موضوع، نامه ای به محمد 
مخبر معاون اول رئیس جمهور نوشــتم. در این نامه از دولت خواسته شد 

پرداخت مطالبات گندمکاران در اسرع وقت پیگیری و انجام شود.
رئیس کمیسیون اصل نود مجلس اظهار کرد: معاون اول رئیس جمهور نیز 
با انتقال این موضوع به محمود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه روند 
پیگیری را تکمیل کرد. در نهایت رئیس سازمان برنامه و بودجه در جلسه 

اخیر اعلام کرد که در چند روز آینده این مطالبات پرداخت خواهد شد.
وی بــا تاکید بر ضرورت توجه جدی و مداوم به حقوق گندمکاران، عنوان 
کرد: موضوع گندم یکی از مواردی اســت که امنیت غذایی کشور را تأمین 
می کند و این گروه زحمت کش نباید با رفتارهای غیرمنظم مواجه شــوند. 

ایجاد رضایت مندی در گندمکاران یک اصل مهم است.

معوقاتگندمکاراندرروزهایآیندهپرداختمیشود

معــاون پارلمانی رئیس جمهور درباره اســتیضاح وزیر کشــور گفت: 
اســتیضاحی مطرح نشده است؛ فکر می کنم با توضیحاتی که داده شد، 

دیگر این قضیه دنبال نخواهد شد.
سید محمد حســینی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره مطرح شدن 
استیضاح وزیر کشــور از سوی نمایندگان به دلیل صدور یک بخشنامه 
از ســوی محمدرضاغلامرضا معاون سیاسی وزیر کشور به عنوان رئیس 
ســتاد انتخابات گفت: استیضاحی مطرح نشــده است؛ یکی از اعضای 
هیأت رئیسه هم اعلام کرد که هیچ استیضاحی اعلام وصول نشده است.
معاون پارلمانی رئیس جمهــور افزود: بله، یک گلایه هایی را نمایندگان 
داشتند که بلافاصله وزیر محترم کشــور علیرغم این که در سفر بودند 
۴ ماده ۷،۶،۴،۲ آن ابلاغیه را لغو کردند. ایشــان در مجلس هم حاضر 
شدند و توضیحاتی را دادند و امیدواریم که نمایندگان قانع شده باشند.
وی خاطرنشــان کــرد: امروز که به ســمت بحث برگــزاری انتخابات 
می رویــم، نیاز به یک وفاق و همدلی، رقابت مثبت و امنیت در کشــور 
است. نمایندگان هم حمایت کنند تا ان شاالله وزارت کشور انتخابات را 

به خوبی و با مشارکت بالا برگزار کند.
حســینی درخصوص این که نمایندگان مطرح می کنند تا روز یکشنبه 
به وزیر کشور برای برکناری معاون خود وقت داده اند در غیر اینصورت 
نامه اســتیضاح وزیر را با ۱۰۰ امضــاء اعلام وصول خواهند کرد، گفت: 
گاهــی اوقات یک نماینــده صحبت می کند و شــما فکر می کنید یک 
نماینــده، نماینده هر صدنفر اســت. البته ۱۰۰ نفر را من نشــنیده ام 
شــنیده ام امضاها کمتر بوده اســت که بعضی از امضاء ها از قبل بوده و 
برخی هم جدید است اما آن گونه که در مجلس به من گفتند، به ۱۰۰ 
نفر نمی رســد. البته ما دسترسی به سامانه نمایندگان نداریم و این را از 
خود نمایندگان شــنیدم، فکر می کنم با توضیحاتی که داده شد، دیگر 
این قضیه دنبال نخواهد شــد.وی با اشاره به این که مجلس نشان داده 
همراه دولت اســت، اظهار داشت:  ما برای ۳ وزیر ظرف یک ماه گذشته 

از مجلس رأی گرفته ایم، مخصوصا وزیر جهاد کشاورزی که با ۱۹۸ رأی 
انتخاب شــدند و این نشان دهنده این است تعامل سازنده و خوبی بین 
نمایندگان و دولت وجود دارد و یک جاهایی هم ممکن اســت رویه به 
طور دیگر باشــد به طور مثال اخیرا از پاسخ وزیر ورزش قانع نشدند و 

این به معنای تقابل و رویارویی نیست. 
معاون پارلمانی رئیس جمهور درخصوص بررسی » لایحه برنامه توسعه 
هفتم« در مجلس شورای اســلامی گفت: طبق برنامه مجلس از وقتی 
برنامه تقدیم می شود تا ۵ روز پیشنهادات را می دهند سپس ظرف ۱۰ 
روز در کمیسیون ها مطرح می شود و بعد هم کمیسیون تلفیق به مدت 
۳ هفته بررسی می کند؛ البته همه این ها قابل تمدید است و امیدواریم 
انشــاالله حداکثر تا پایان تابستان یعنی تا شهریور به نتیجه نهایی برسد 
که دولت بتواند با مجوزهایی که بر اســاس برنامه می گیرد کار خودش 

را با جدیت پیگیری کند.

معاونپارلمانیرئیسجمهور:
استیضاحوزیرکشورمطرحنیست
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سرپرســت معاونت هماهنگــی امور اقتصادی اســتانداری 
فــارس از تعیین تکلیف واگــذاری کارخانــه مخابرات راه 
دور ایــران)ITI( به ســرمایه گذار جدید خبــر داد و گفت: 
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شود

کتابخانه عمومی شهید دستغیب شیراز قدیمی ترین کتابخانه و یکی از 
باسابقه ترین مراکز فرهنگی شهر است که برنامه ریزی برای بازسازی آن از 
سال ۹۶ آغاز شد، در فاز اجرا گرفتار توقفی بیش از ۲ ساله  شد و اکنون 
خبر می رســد که قرار است بزودی در قامتی نو به دنیای کتاب دوستان 

شیرازی برگردد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس گفت: براساس گزارش مرکز آمار ایران که 
خردادماه ۱۴۰۲ منتشر شده، نرخ بیکاری این استان ۷.۵ درصد ثبت شده که کمتر از 

عدد میانگین کشوری و طی حدود دو دهه گذشته بی سابقه بوده است.... 

جزییاتافتتاحآزادراهشیراز-اصفهانجزییاتافتتاحآزادراهشیراز-اصفهان

علی جدی
در صورتی کــه هیات عالی نظــارت از مصوبه 
مجلس درباره واردات خودروهای کارکرده ایراد 
نگیرد و دولــت در تدوین آئین نامه آن واردات 
را محدود نکند، بازار ســاماندهی خواهد شد و 
قیمت خودروهای خارجی به شــدت افُت پیدا 

می کند.
این مصوبه چند ویژگی خاص دارد؛ نخست آنکه 
هر فــرد حقیقی و حقوقی می تواند خودرو وارد 
کنــد و واردات به صورت انحصــاری در اختیار 

شرکت ها قرار نمی گیرد.
برای موضوع استاندارد، بندی در مصوبه جدید 
مجلس وجود دارد مبنی بر اینکه اگر ســازمان 
اســتاندارد کشــور ما، استاندارد کشــور مبدا 
تولیدکننده خودرو را تائید کند، امکان واردات 
خودرو وجــود دارد و نیازی نیســت که حتما 
اســتاندارد کشور را داشته باشد که این موضوع 

واردات خودرو را تسهیل می کند. 
براســاس مصوبه مجلس امکان واردات تمامی 
خودروهــای کارکرده با عمر کمتر از ۵ ســال 
اعم از ســواری، اتوبوس، کشنده و... وجود دارد 
که این موضوع موجب افزایش واردات و عرضه 

خودرو به بازار می شود.
در صورتی که هیات عالی نظارت از این مصوبه 
ایراد نگیرد و دولت در تدوین آئین نامه، واردات 
خودرو را محدود نکند، بازار ســاماندهی خواهد 
شــد و قیمت خودروهای خارجی به شدت افت 

پیدا می کند.
از آنجاکــه در مصوبه مذکور، تصریح شــده که 
خودروهــای کارکرده با عمر کمتر از ۵ ســال 
وارد کشور شود، باید به این نکته توجه کرد که 
خودروهای وارداتی معمولا از کیفیت مناســبی 
برخوردار هســتند و می توان به آن ها اطمینان 

کرد.

سرمقاله
افتقیمتخودروهایخارجی
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مهارحریقپارکملیبمودر
شیراز

رئیــس پارک ملی بمو، از مهار آتش ســوزی ارتفاعات این پارک 
مشرف به روستای برَدج در حوالی شیراز خبر داد.

محمدجانی، بــا تائید وقوع حریق در محــدوده ای از پارک ملی 
بمو در ارتفاعات مشــرف به روســتای بردج، شمال شرق شیراز، 
گفت: واکنش سریع یک محیط بان و همراهی فوری دستگاه های 

مختلف و مردم، موجب مهار به موقع حریق شد.
او افزود: محیط بان پارک ملی بمو با مشــاهده آتش ســوزی در 
ارتفاعات مشرف به روستای بردج و مخروبه های مجاور این روستا 

اقدام به اطلاع رسانی و جلوگیری از گسترش حریق کرد.
محمدجانی با بیان اینکه محســن یعقوب زاده، محیط بان پارک 
ملی بمو، با اقدام به موقع و ســریع برای اطلاع رســانی در مورد 
حریق، باعث در امان ماندن سایر نقاط این پارک از سرایت آتش 
شد، گفت: محیط بانان پارک ملی بمو در تلاشی شبانه روزی برای 
مراقبت از طبیعت و انفال الهی در این منطقه می کوشند و اقدامات 

آنان قابل تقدیر است.
او گفت: این آتش سوزی نیز در کمترین زمان ممکن با هماهنگی 
شورا و اهالی روستای بردج و آتش نشانی و محیط بانان و مدیریت 

بحران محیط زیست قبل از آسیب به منطقه مهار شد.
"بمَو" از پارک های ملی ایران و واقع در اســتان فارس است. این 
پارک که نامش را از کوه بمو گرفته، در ۱۰ کیلومتری شمال شهر 

شیراز قرار دارد و حدود پنج دهه تحت حفاظت قرار دارد.
این پارک ملی که ۴۸ هزار هکتار وسعت دارد، همجوار با شهرستان 
زرقان در مسیر بزرگراه شیراز - اصفهان واقع شده  و یکی از مناطق 

چهارگانه طبیعی در استان فارس است.

بازگشتقدیمیترینکتابخانهبهشیراز
کتابخانه عمومی شهید دستغیب شیراز قدیمی ترین کتابخانه و 
یکی از باسابقه ترین مراکز فرهنگی شهر است که برنامه ریزی برای 
بازسازی آن از سال ۹۶ آغاز شد، در فاز اجرا گرفتار توقفی بیش از 
۲ ســاله  شد و اکنون خبر می رسد که قرار است بزودی در قامتی 

نو به دنیای کتاب دوستان شیرازی برگردد.
بــه گــزارش خبرنگار نوار ســبز، چند نســل از شــیرازی های 
فرهنگ دوســت با قدیمی ترین کتابخانه شهرشــان خاطره هایی 
نوستالوژیک دارند؛ کتابخانه ته خیابان طالقانی که در همسایگی 
مجموعه زندیه چهره ای فرهنگی به این قسمت از بافت تاریخی 

شهر می بخشید.
هنگامی که مطالعات بازسازی این کتابخانه عمومی آغاز شد، گذر 
۷۰ ســاله عمر، ساختمان آن را بسیار فرسوده کرده بود، از سوی 
لزوم بازآفرینی آن برای ارائه بهتر خدمات سبب شد تا این اقدام 
در دستور کار قرار گیرد و از این رو مطالعات آن در سال ۹۶ کلید 

خورد.
ایــن مطالعات ۲ ســال به طول انجامید و پس از ۲ ســال طرح 
نهایی مشخص شد، منابع ارزشمند کتابخانه به ساختمان شورای 
اسلامی شهر شیراز منتقل شد و نوسازی کتابخانه ۷۰ ساله شهر 

از ۱۳۹۸ وارد فاز اجرایی شد.
به گفته مســئولان قرار بود این کتابخانه عمومی طی یکســال 
باسازی و بهره برداری شود اما هیچ چیز آنگونه که باید پیش نرفت، 
طوری که تصمیم بر آن شــد تا این پروژه را برای تغییر پیمانکار 

باز به مناقصه بگذارند.
بازدید وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی از روند بازسازی کتابخانه 
شهید دستغیب شیراز در مهرماه گذشته نشان دهنده اهمیت این 
پروژه است؛ محمد مهدی اسماعیلی در این بازدید از تأثیرگذاری 
آن بر بزرگان این شهر و شیوه ساخت این کتابخانه سخن گفت و 
آن را از کتابخانه های خاص و با سابقه زیاد در بین کتابخانه های 

عمومی دانست.
او در این بازدید ضمن گفت وگو با استاندار فارس قول مساعد داد 
تا تامین اعتبارات لازم برای تکمیل عملیات بازسازی این کتابخانه 

را پیگیری کند.
با تزریق اعتبارات لازم، تکمیل این پروژه نوســازی از اسفندماه 
شتاب گرفت و اکنون مدیرکل کتابخانه های عمومی استان فارس 

در گفت وگویی با ایرنا خبرهای خوبی از آن داد.
محمد حسین فیروزی گفت: انجام عملیات اجرایی کتابخانه شهید 
دستغیب به دلیل قرار گرفتن در بافت تاریخی با محدودیت هایی 
روبرو بوده اما پروژه برای این اداره کل از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است.
او ادامه داد: بازســازی کتابخانه شهید دستغیب تا اسفندماه ماه 
۱۴۰۱ بســیار کند پیش  می رفت، با تزریق اعتبار و تســهیل در 
اقدامات کارشناسی ،  پیمانکار دوم از روزهای پایانی سال گذشته 

تکمیل آن را به پیش می برد.
بــه گفته مدیرکل کتابخانه های عمومی اســتان فارس اکنون با 
تامین اعتبار لازم تکمیل این کتابخانه قدیمی باسرعتی متفاوت از 

گذشته و به خوبی پیش می رود.
آنطور که او می گوید بازســازی کتابخانه باسابقه خیابان طالقانی 
اکنون ۷۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و پیش بینی می شود تا 

پایان تابستان جاری به بهره برداری برسد.
فیروزی اعلام کرد: کتابخانه عمومی شــهید دستغیب شیراز در 

یکهزار و ۸۳۰ متر مربع در دست بازسازی است.
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان فارس عنوان کرد: کتابخانه  
بازسازی شده با ۲ سالن مطالعه ویژه بانوان و آقایان، سالن مطالعه 
گروهی، ســالن مطالعه خصوصی و وی آی پی، بخش کودک و 
نوجوان، بخش بازی، بخش مرجع، بخش نشریات، سالن جلسات، 
نگارخانــه، کافه کتــاب و ، مخزن کتــاب در اختیار عموم مردم 
گذاشته می شود تا "شهید دستغیب" بار دیگر و اینبار پربارتر به 

فرهنگ دوستان شهر خدمت رسانی کند.
کتابخانه شهیددســتغیب غیر از جایگاه ویژه ای که از نظر قدمت 
برای مردم شیراز دارد، از نظر رفع نیازمندی ساکنان بافت تاریخی 
شــیراز به برخورداری از خدمات یک کتابخانه بروز و برخوردار از 
شاخص های یک کتابخانه استاندارد نیز دارای اهمیت بالایی است 
و شاید به همین دلیل باشــد که مهدی طاهری، رئیس شورای 
اســلامی شــیراز می گوید: "مراجعات فراوانی از طرف مردم به 
شورای شهر می شود که به شدت پیگیر وضعیت بازسازی و زمان 

بازگشایی این کتابخانه هستند."
به گفته او مردم شیراز مشتاق هستند که کتابخانه شهید دستغیب 
با وضعیتی مطلوب و شایســته بازگشــایی شود و امید است این 
کتابخانه با همتی مضاعف خیلی زود بازگشــایی شود و به هویت 

خود ادامه می دهد.
طاهری معتقد اســت که این کتابخانه به هر ترتیب که شده باید 
حفظ شود و به نســل های آینده منتقل شودتا این نسل ه نیز در 

آینده با عشق و ذوق آن را توسعه دهند و نگهداری کنند.
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مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس گفت: براساس 
گزارش مرکز آمار ایران که خردادماه ۱۴۰۲ منتشر شده، 
نرخ بیکاری این اســتان ۷.۵ درصد ثبت شــده که کمتر 
از عدد میانگین کشــوری و طی حدود دو دهه گذشــته 

بی سابقه بوده است.
وحید خداپرســت به خبرنگاران گفــت: مرکز آمار ایران 
ضمن ارائه گزارشات فصلی مستمر در طول سال، هر ساله 
در خردادماه با انتشار گزارش سالانه نیروی کار نسبت به 
تحلیل و ارائه وضعیت شــاخص های مرتبط با نیروی کار 

اقدام می کند.
به گــزارش خبرنگار نوار ســبز، او از مهمترین داده های 
ســنجش وضعیت نیروی کار را نرخ بیکاری دانست که 
بیش از شاخص های مشابه مربوط به بازار کار مورد توجه 
اســت و گفت: استان فارس در سال ۱۴۰۱ با ثبت رکورد 
۷.۵ درصدی نرخ بیکاری، پایین ترین نرخ از سال ۱۳۸۴ 
تاکنون در طی این مدت را رقم زده و جایگاه هشتم کشور 
در کمترین نرخ بیکاری را در کنار استان های مازندران و 

خراسان جنوبی به خود اختصاص داده است.
مدیرکل تعاون، کار و رفــاه اجتماعی فارس نرخ بیکاری 
فارس را کمتر از میانگین کشــوری توصیف و اضافه کرد: 
میانگین نرخ بیکاری کشــور توســط مرکز آمار با فاصله 
اطمینان ۹۵ درصدی در سال گذشته عدد ۹ درصد ارائه 
شده که این نرخ در فارس کمتر از میانگین کشوری است.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی فارس افزود: فارس 
در آمار منتشــر شده فصلی و پاییز ۱۴۰۱ نیز با ثبت نرخ 
بیکاری ۶.۴ درصــد در کاهش این نرخ نیز کمترین نرخ 
بیکاری فصلی از سال ۱۳۸۴ تاکنون را تجربه کرده است. 
خداپرست با اشاره به وضعیت سهم اشتغال در بخش های 
مختلف اقتصادی گفت: در استان فارس بخش خدمات با 
۵۴.۴ درصد همچنان رتبه اول سهم جمعیتی در فعالیت 
اقتصادی از میان بخش های مختلف را دارا اســت که در 
ســال ۱۴۰۱ نسبت به سال قبل رشد ۲.۳ درصدی را در 
این بخش شــاهد بودیم که جایگاه چهارم کشور در این 

خصوص به فارس تعلق دارد.
او با تاکید بر لزوم برنامه ریزی برای رشد فعالیت اقتصادی 
در بخش صنعت نیز اضافه کرد: آمار منتشــر شده سال 
۱۴۰۱ در مقایسه با سال قبل از آن، حاکی از رشد سهم 
اشــتغال در فعالیت های اقتصادی بخش صنعت اســتان 
فارس اســت که این رشد در شــرایطی محقق شده که 
برعکس در سطح کشوری شاهد کاهش سهم اشتغال در 
بخش صنعت هســتیم که این امر از رشد و توجه ویژه به 
صنعت در فارس طی سال گذشته و رفع موانع پیش روی 
این بخش و پیگیری حل مشکلات واحدهای صنعتی در 

استان حکایت دارد.
مدیــرکل تعاون فــارس در خصوص جمعیــت فعال در 

بخش کشــاورزی اســتان فارس نیز افزود: بــا توجه به 
خشکســالی های اخیر در سطح این استان شاهد کاهش 
استقبال و سهم نیروی کار در این بخش هستیم که لازم 
اســت با برنامه ریزی و تغییر الگوهای کشت، کشاورزی و 
ترویج آبیاری های نوین و مدرن با عبور از بحران کم آبی 

نسبت به افزایش سهم اشتغال این بخش اقدام شود. 
خداپرســت ضمن تاکید بر توجه به امر اشتغال در همه 
زمینه ها در سال ۱۴۰۲ در این استان نیز اظهار کرد: فارس 
در سال ۱۴۰۱ اولین استان کشور با تعهد اشتغالزایی بیش 
از ۵۰ هــزار نفر بود که این تعهد را محقق کرد و فارس از 
استان های موفق در شاخص های مربوط به اشتغال کشور 
به شمار می رود که در صحت سنجی اشتغال ایجادی نیز 
رتبه اول کشور را کسب کرد و امسال نیز توجه جدی به 
برنامه های اشــتغال محور و تحقق تعهد اشتغال استان از 
اهمیت بســیار بالایی برخوردار است و باید حفظ و ایجاد 
فرصت های شغلی سرلوحه اقدامات و پیوست برنامه های 
دســتگاه های اجرایی در سطح اســتان و شهرستان های 

فارس باشد.
او در ادامه اضافه کرد: تمام ظرفیت موجود استان باید با 
اولویت ایجاد اشتغال به کار گرفته شود چرا که رشد تولید 
و اقتصاد و افزایش نرخ مشارکت اقتصادی با ایجاد اشتغال 

ارتباط مستقیم دارد. 

خداپرست با اشاره به افزایش تعهد اشتغال استان فارس در 
سال جاری گفت: علیرغم کاهش تعهد اشتغال استان هایی 
مانند اصفهان، کرمان، خراسان رضوی، آذربایجان غربی و 
خوزستان در ســال جاری به نسبت سال قبل، اما استان 
فــارس با افزایش ۷ هزار و ۲۰۱ نفری تعهد در مقایســه 
با سال گذشــته باید بیش از ۶۶ هزار و ۲۸۸ نفر اشتغال 
در سامانه رصد ثبت کند که جایگاه دومین استان از نظر 
افزایش تعداد تعهد اشتغال در سال جاری نسبت به سال 

قبل را در بین استان های کشور دارا است.
مدیرکل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان فارس صیانت 
از فرصت های شــغلی موجود و تسهیل در ایجاد اشتغال 
را وظیفه همه بخش ها دانست و اضافه کرد: رتبه دومین 
استان از لحاظ افزایش تعهد اشتغال در سال جاری نسبت 
به ســال قبل، مهمترین دلیل لزوم همکاری و همراهی 
بخش های دولتی، خصوصی و تعاونی اســتان فارس در 
ایجاد اشــتغال اســت که تنها با تلاش و مساعدت کلیه 
بخش های اقتصادی، این تعهد اشتغال محقق خواهد شد.

خداپرســت افــزود: عملکــرد دســتگاه های اجرایی و 
فرمانداری ها در حوزه اشتغال به صورت مستمر ارزیابی و 
گزارش عملکردی اشتغال در مقایسه با تعهد هر دستگاه و 
شهرستان به صورت دو هفته یکبار از طریق این اداره کل 

به استانداری فارس ارائه خواهد شد.

مدیرکلکاروتعاونفارس:

نماینده ولی فقیه در فارس و امام جمعه شیراز گفت: غدیر، صرفا 
یک واقعه تاریخی نیســت، بلکه یادآور وظیفه امت اسلامی برای 

آماده کردن جهان است که زیر پرچم ولایت خدا اداره شود.
به گزارش خبرنگار نوار سبز،آیت الله لطف الله دژکام در خطبه های 
امروز نماز جمعه شــیراز، امامت و ولایــت را یکی از اصول اصلی 
حرکت انقلاب اســلامی ذکر و اضافه کرد: برای برگزاری شایسته 
دهــه امامت و ولایت و روز عید بزرگ اســلام، باید ســنگ تمام 
بگذاریم و اینگونه نباشد که غدیر بیاید و بگذرد و بگوییم سنگ بنا و 
شالوده تمدن اسلامی بر پایه غدیر است اما آنچه که شایسته چنین 

جایگاهی باشد را انجام نداده باشیم.
او ادامه داد: اگر امروز رقابتی بین تمدن ها در دنیا وجود دارد و اگر 
پرچمی بلند است که آینده روشن برای جهان را نوید می دهد، از 

غدیر شروع می شود.
نماینده ولی فقیه در فارس خاطرنشــان کرد: روز غدیر صرفا یک 
واقعه تاریخی نیست و بلکه یادآور وظیفه امت اسلامی برای آماده 
کردن جهان اســت که زیر پرچم ولایت خدا و رسول و اهل بیت 

اداره شود.
به گفته آیــت الله دژکام، کاری که در دهه امامت و روز عید غدیر 
داریم، کار بزرگ و وظیفه انقلابی ویژه ای اســت که باید هر کس 
دلش در گرو اعتقاد به اسلام و ایمان به قرآن کریم و آنچه که قرآن 

برای بشریت آورده، باشد.
او  خواستار برنامه ریزی شایسته برای عید غدیر و الگوی حکومت 
الهی بر پایه ولایت معصوم شد و گفت: نظام اسلامی ما که بر پایه 
ولایت فقیه بنیانگذاری شده است، یک شاخه و شعبه از این ولایتی 
است که در غدیر درخشش گرفت و لذا شایسته است در این دهه 
به ولایت فقیه و الگوی حکومــت در زمان غیبت به صورت ویژه 

پرداخته شود.
امام جمعه شیراز گفت: باید اصول و مبانی حرکت انقلابی خود را 
هم یادآور شویم و هم متناسب با اقتضائات زمان و مکان رشد دهیم 
که در این باره شاید مقداری کوتاهی کرده باشیم و امیدواریم که به 

این نیازها درست توجه کنیم.
آیت الله دژکام ضمن تاکید بر لزوم ارائه پاســخ های مناســب به 
ســئوالات نسل جوان، با اشاره به مناســبت های هفته پیش رو، 
ضمن تبریک هفته قوه قضائیه، از مسئولان و دستگاه قضایی کشور 

قدردانی و اضافه کرد: اگر تعداد ورودی پرونده ها به دادگستری را 
بدانیم متوجه کارهای بزرگ می شویم.

او با اشــاره به اطلاعات اعلامی رئیس دادگســتری فارس، تعداد 
ورودی پرونده به دســتگاه قضا در این استان را سالانه ۶۰۰ هزار 
فقره اعلام و اضافه کرد: این تعداد به علاوه پرونده هایی که نیاز به 
بررســی مجدد دارد، به یک میلیون فقره می رسد. یک سال یک 

میلیون پرونده را بررسی و داوری کنی انصافا کار بزرگی است.
امام جمعه شــیراز با تاکید براینکه نباید نسبت به خدمتگزاران 
در نظام بی انصافی کرد، گفت: آنهایی که کارشــان انجام شده که 
نمی آیند بگویند برای ما زحمت کشیدند، معمولا کسانیکه کارشان 
گیر افتاده در فضای مجازی در رسانه ها و پیش متنفذین می گویند 

کارمان گیر است.

او با بیان اینکه باید از خدمتگزاران تشکر کرد، یکی از بدترین صفات 
را قدردانی نکردن از کسانیکه خدمت می کنند، دانست و گفت: در 
مواردی ممکن است رسیدگی ناقص بماند یا مشکلی در رسیدگی 
باشد و همه باید تلاش کنند و دستگاه قضایی هم به صورت ویژه 

تا این مشکل حل شود.
امام جمعه شیراز با بیان اینکه انتقاد و مطالبه باید انجام شود، تاکید 
کرد که انتقاد صحیح خوب اســت اما نباید یک خدمت بزرگ را 
نادیده گرفت و تنها گوشــه ای که ایراد دارد را مورد نقد و مطالبه 

قرار داد.
نماینده ولی فقیه در فارس همچنین با یاداوری اینکه پایان هفته 
روز عرفه است، لزوم قدردانستن این روز و همچنین عید قربان را 

مورد تاکید قرار داد.

امام جمعه شیراز:

غدیر یادآور وظیفه امت اسلامی است 

کاهشمیزانبیکاریاستانطی۲دههگذشتهبیسابقهاست
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معاون استاندار فارس:
پیششرطواگذاریکارخانهمخابرات

آمادهشدهاست
سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس از تعیین 
تکلیف واگذاری کارخانه مخابرات راه دور ایران)ITI( به سرمایه گذار 
جدید خبر داد و گفت: پیش شــرط واگذاری این کارخانه، استیفای 

حقوق کارگران و سهامداران است.
به گزارش خبرنگار نوار سبز،  سید مهدی خادمی شنبه در این باره 
اظهار کرد: در مورد اهلیت سنجی ســرمایه گذار با حصول توافق با 
 ITI ۲ شــرکتی که اهلیت و توانایی مالکیت یا مشارکت در مالکیت
دارند به مراحل پایانی احصای فرآیند و تشــریفات قانونی تســویه 

بدهی ها و واگذاری دست یافتیم.
وی ادامه داد: کارخانه صنایع مخابرات راه  دور ایران از شرکت های 
دانش بنیان اســتان فارس است که در حوزه الکترونیک و مخابرات 

راه دور جزو برندهای شاخص و مطرح کشور محسوب می شود.
سرپرســت معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس گفت: 
این شرکت سال های متمادی است به دلایل مختلف با چالش های 
تولید روبرو بوده اســت، در کنار کارخانه آزمایش مرودشــت و قند 
ممسنی واحدهایی هســتند که با تشکیل کارگروه منفک با حضور 
استانداری، سازمان صمت، شورای هماهنگی بانک ها و دستگاه های 
قضایــی ماموریت مهمــی برای احصای راه حل هــای ممکن برای 

احیای این بنگاه ها در نظرگرفته است.
خادمی افزود: اســتاندار فارس دستور ویژه را جهت احیای کارخانه 
ITI صادر کرده و طی یک ماه گذشته حداقل چهار جلسه به ریاست 
شخص اســتاندار و اعضای کارگروه تشکیل و جلسات متعددی در 
ســطوح وزارتخانه ای و ادارات متبوع برای موانع زدایی و راهگشایی 
از مشــکلات با سرمایه گذاران مختلف و سهامدارانی که مطالباتی از 

این بنگاه ها دارند، برگزار شده است.
سرپرســت معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری اظهار کرد: 
برطرف کردن تعارض ها و اختلاف نظرهای موجود ملحق به مسایل 
چند وجهی اســت که اطاله رسیدگی و زمان بر شدن آن مهم ترین 

دلیل این مسئله بوده است
جلســه تعیین تکلیف واگــذاری کارخانه صنایــع مخابرات راه  دور 
ایران)ITI( به ریاست سرپرســت معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری، شــرکت عمران و توسعه فارس و کارشناسان مرتبط در 

دفتر معاونت هماهنگی امور اقتصادی برگزار شد.

نماینده شیراز در مجلس :

بانکهابایدبهتعهداتشاندرحوزهتولید
عملکنند

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
بانک ها باید به تکالیف قانونی خود متعهد باشــند، گفت: هر گونه 
ترک فعل و سوء مدیریت در سیستم بانکی در نظام تولید اخلال ایجاد 
می کند که در فرآیند نظارتی مجلس اگر قصوری به اثبات برسد به 

صورت جدی برخورد می شود.
به گزارش نوار ســبز؛ محمدجواد عســکری در نشســت بررسی 
مشــکلات کارخانه های فرآورده های لبنی با تأکید بر اینکه فرآیند 
ســرمایه گذاری باید تسهیل شود، اظهار کرد: مسئولان باید شرایط 
لازم و مناســب را برای جذب ســرمایه در تمامی بخش های تولید 

فراهم کنند تا امکان سرمایه گذاری و اشتغال آفرینی ایجاد شود.
وی در این نشست به اهمیت تأمین نقدینگی برای تولیدکنندگان 
توسط بانک ها و توسعه بازارهای صادراتی محصولات تولیدی تأکید 
کرد.رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس شــورای اســلامی یادآور شد: شناســایی مشکلات اصلی 
تولیدکنندگان باید به طور جد در دســتور کار مدیران و مسئولان 
مربوطه قرار گیرد.او ادامه داد: عمده مشکلات تولیدکنندگان به ویژه 
صنایع لبنی کمبود نقدینگی و بازار مصرفی است که تاکنون برغم 
تلاش های انجام شــده در سطح ملی و محلی اما همچنان مسائل 

مربوط به این حوزه باید به صورت هدفمند پیگیری شود.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس در رابطه با ضرورت هماهنگی 
سیستم بانکی با متولیان دولتی بخش تولید هم گفت: تولیدکنندگان 
نباید در یک فضای بوروکراسی و ناهماهنگ اداری بلاتکلیف باشند 

که در این راستا انتظار داریم برنامه ریزی بیشتری انجام گیرد.
وی با تأکید بر اینکه به کارگیری ظرفیت تمامی بانک ها در تامین 
نقدینگی تولیدکنندگان ضرورت دارد، اضافه کرد: مشارکت  تمامی 
بانک ها باید در تأمین ســرمایه مورد نیاز و در فرآیند تولید به گار 

گرفته شود تا امکان ایجاد و توسعه واحدهای تولیدی فراهم شود.
عسکری در پایان با تأکید بر اهمیت بازارهای بین المللی در فرآیند 
تولیــد، اظهار کرد: حفظ و ظرفیت ســازی بــرای ارائه محصولات 
و فرآورده های لبنی در بازارهــای جهانی باید اولویت اصلی بخش 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی باشد؛ چراکه اگر مجبور به واردات 

هم باشیم نباید به فضای بازارهای صادراتی ما آسیب وارد شود.

ازطرحهایصنایعدستیشیرازبهرهبرداری
میشود

پنج طرح صنایع دســتی شــامل کارگاه های تولیدی و آموزشی و 
نمایشگاه های دائمی عرضه محصولات این حوزه عصر امروز شنبه 

سوم تیرماه ۱۴۰۲ در شیراز مرکز استان فارس افتتاح شد.
معــاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی اســتان فارس در حاشــیه آیین افتتاح این طرح ها 
به خبرنگار ایرنا گفت: بر اســاس تصمیم گیری برای نزدیک کردن 
بناهای میراث فرهنگی به صنایع دســتی، ۲ اتــاق در محل موزه 
سنگ هفت تنان به طور رایگان به یک زوج هنرمند شاخض شیرازی 
اختصاص داده شد تا نخستین خانه تذهیب، صفحه آرایی و نقاشی 

گل و مرغ مرکز استان شکل گیرد.
بهــزاد احمدی افزود: همچنین در ادامه افتتــاح  این طرح ها و در 
قالب تفاهم نامه با اداره کل بهزیستی فارس ۲۰ کارگاه صنایع دستی 
تجهیز و به مدت پنج سال در اختیار استادکاران شیراز قرار گرفت تا 
مدد جویان بهزیستی به طور رایگان آموزش ببینند و توانمند شوند.
وی اضافــه کــرد: علاوه بر ایــن در پی این تفاهم نامــه ۶ کارگاه 
صنایع دستی در محل ســاختمان اداره بهزیستی در خیابان سید 
جمال الدین اسدآبادی )پوستچی( به بهره برداری رسید و در کنار آن 

یک فروشگاه عرضه تولیدات دایر شد.
احمدی بیــان کرد: این فروشــگاه که در قالــب ۱۵ غرفه دائمی 
عرضه محصولات افتتاح شــده در اتصال هنرآموزان گروه هدف به 
بازار فروش تاثیر بالایی دارد.معاون صنایع دســتی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان فارس گفت: افتتاح پنج 
غرفه دائمی فروش محصولات صنایع دستی در شهرک سیبویه از 
دیگر پروژه های افتتاحی امروز شــیراز بود که یکی از مصوبات سفر 

زئیس جمهور به استان فارس را محقق کرد.
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رئیس مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری 
جهان اســلام ISC با بیــان اینکه مرجعیت 
علمی، حل مســائل و کمک به رفع نیازهای 
تحقیقاتی کشور در دســتور کار این مؤسسه 
قرار دارد، گفت: جمهوری اســلامی ایران در 
بین کشــورهای اسلامی رتبه اول را در تولید 
علم دارد و از نظر تعداد اسناد علمی ۸۰ هزار 
ســند علمی در پایگاه اسکوپوس داریم و ۵۰ 
هزار سند علمی نمایه شده داخلی نیز داریم.

به گزارش خبرنگار نوار سبز، احمد فاضل زاده 
در اجلاسیه رؤسای دانشگاه ها و پژوهشگاه های 
اســتان قم که با مؤسسه اســتنادی و پایش 
علــم و فنــاوری جهــان اســلام)ISC( به 
شد،  برگزار  العالمیه  جامعةالمصطفی  میزبانی 
خاطرنشــان کرد: ایده اولیه تاسیس مؤسسه 
استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام، 
حدود ۲۰ ســال پیش توســط رهبر انقلاب 
 ISI بیان شــده بود. ایشــان فرمودند ما یک
اسلامی باید داشته باشیم که در نهایت منجر 
به تاسیس مؤسسه اســتنادی و پایش علم و 

فناوری جهان اسلام شد.
وی ادامه داد: اکنــون در دهه چهارم انقلاب 
اســلامی، بحث مرجعیت علمی، حل مسائل 
و کمک به رفع نیازهای تحقیقاتی کشــور در 
دستور کار مؤسسه اســتنادی و پایش علم و 
فناوری جهان اسلام اســت. در همین راستا، 
رییس جمهــوری نیز در جهت توســعه پایدار 
و گســترش علم و فناوری تاکید ویژه دارند. 
آخرین اساسنامه مؤسســه استنادی و پایش 
علم و فناوری جهان اســلام در اسفند ۱۴۰۱ 
به تصویب شــورای گســترش آموزش عالی 
رســید و در نهایت فعالیت های این مؤسســه 
در قالب چهار معاونت انجام می شود. مؤسسه 
ISC تنها مؤسسه پژوهشی است که معاونت 

بین الملل و دیپلماسی علمی دارد.
رئیــس مؤسســه اســتنادی و پایــش علم و 
فناوری جهان اســلام در خصوص تولید علم 
ایران، افزود: جمهوری اســلامی ایران در بین 
کشورهای اســلامی رتبه اول را در تولید علم 
دارد و از نظــر تعداد اســناد علمی ۸۰ هزار 
ســند علمی در پایگاه اسکوپوس داریم و ۵۰ 
هزار سند علمی نمایه شده داخلی نیز داریم. 
به منظور تقویت دیپلماســی علمی در منطقه 
و کشورهای اســلامی باید روی زبان ترکی و 

اردو جهت ارتباطات علمی با ترکیه و ســایر 
کشورهای اسلامی کار کنیم.

فاضــل زاده گفــت: اســتخراج پژوهشــگران 
پراســتناد برتر یک درصــد و دو درصد دنیا 
یکــی از ماموریت های ISC اســت که اخیرا 
یکی از کارهای جدید انجام شــده، استخراج 
پژوهشگران پراستناد علوم انسانی و هنر است 
که بر مبنای پایگاه داده ISC انجام می شود.
وی ادامــه داد: یکی دیگــر از ماموریت های 
مهــم ISC، رتبه بنــدی ملی دانشــگاه ها و 
پژوهشگاه هاســت کــه بر اســاس معیارها و 
شاخص های تصویب شده در شورای گسترش 

آموزش عالی انجام می شود.
راه اندازی ســکوهای  فاضــل زاده درخصوص 
نوآوری و فناوری مؤسســه استنادی و پایش 
علم و فناوری جهان اسلام، افزود: نظام نیازها 
و ایده ها)نان( پنجره واحد به همرســانی ایده 
و نیاز در کشــور اســت که تاکنون نزدیک به 
۱۰۰۰۰ ایده در ســامانه »نان« ثبت شــده 

است.
وزارت علوم در هفتاد سازمان جهانی عضویت 

دارد
وحید حدادی اصــل، قائم مقام وزیر علوم در 
امور بین الملل نیز در این اجلاســیه، معاونت 
بین الملــل وزارت علــوم را متولــی توســعه 
زبان فارســی برشــمرد و اظهار کــرد: اعزام 
استاد و برگزاری کرســی های ایران شناسی و 
اسلام شناســی از اقدامات وزارت علوم در این 

حوزه است. اداره گسترش زبان فارسی، اسلام 
شناســی و ایران شناســی معاونت بین الملل 
وزارت علــوم، آماده همکاری با مراکز علمی و 

دانشگاهی کشور در این عرصه است.
بین المللی  علمی  مرکز همکاری هــای  رئیس 
وزارت علــوم، گفت: وزارت علــوم در هفتاد 
ســازمان جهانی عضویــت دارد، اما همچنان 
به خوبی از توانمندی این ســازمان ها استفاده 
نشــده اســت و دانشــگاه ها به ویژه در بخش 
خصوصی می توانند از پتانسیل این سازمان ها 

از جمله یونسکو بهره مند شوند.
حدادی اظهار کرد: جمهوری اســلامی ایران 
پس از گذشــت چهار دهه، امــروز توفیقات 
فراوانی را در عرصه صــادرات تکنولوژی ایفا 
می کند و کشــورهای بسیاری را تحت پوشش 

قرار می دهد.
دســتیابی به مرجعیت علمی، ماموریت اصلی 

دانشگاه ها است
رئیــس  عباســی،  علــی  حجت الاســلام 
جامعةالمصطفی در این اجلاسیه، دستیابی به 
مرجعیت علمی را ماموریت اصلی مراکز علمی 
و دانشــگاهی کشور برشمرد و اظهار کرد:  اگر 
بنا اســت تمدن جدید مبتنــی بر ارزش های 
الهی، اخلاقی و انســانی در برابر تمدنی ارائه 
شود که اساس خود را بر ارزش های فردگرایی، 
ســودجویی و لذت طلبــی قرار داده اســت، 
چاره ای جز آن نیســت که انقلاب اسلامی که 
پرچمدار تمدن جدید برای بشــریت است، از 

لحاظ علمی به مرجعیت دست یابد.
بــه  اشــاره  بــا  جامعةالمصطفــی  رئیــس 
پیشــرفت های علمــی قابل توجه کشــور در 
چنــد دهه اخیر، یادآور شــد: به گواه مراجع 
علم ســنجی جهان، توفیقات مراکز علمی ما 
بسیار چشــمگیر است که نشــان از ظرفیت 
عظیم علمی در کانون اندیشــه تمدنی جدید 
یعنی جمهوری اسلامی ایران و دنیای اسلام 

دارد.
وی با تاکید بر ضرورت ایجاد ســازوکارهای 
مناســب برای تقویــت این حرکــت علمی، 
 اظهار کرد:  بخشــی از پیش نیازهای پیشرفت 
علمی، فعالیت مؤسســات و مراکز علم سنجی 
و پایش علم و اطلاعات و ارائه خدمات علمی 
به پژوهشــگران و نیز ایجاد شبکه های علمی 
میان مراکز دانشــگاهی و مســاعدت به این 
حرکت علمی اســت. در این زمینــه باید به 
سمت بومی سازی این مؤسسات حرکت کنیم 
که در کنار تقویت دیپلماســی علمی با دیگر 
مراکز علمی جهان، به ســمت شبکه ســازی 

میان مراکز علمی همسو پیش رویم.
حجت الاســلام  عباســی، تأســیس مؤسسه 
اســتنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
را از اقدامات شــاخص صــورت گرفته در این 
حوزه برشــمرد و افــزود:  جامعةالمصطفی با 
توجه به چنــد دهه حضــور بین المللی، یک 
ظرفیت مهم برای مراکز علمی داخل و خارج 
از کشــور به شــمار می آید. المصطفی علاوه 
بر رســالت توســعه علوم اســلامی و انسانی، 
می تواند به عنوان ظرفیتی در خدمت ســایر 
مراکز نیز قرار گیــرد و در برقراری ارتباط با 

مراکز علمی عالم، نقش آفرین باشد.
پژوهشگاه های  و  دانشــگاه ها  رؤسای  اجلاس 
استان قم با حضور دکتر وحید حدادی اصل، 
قائم مقــام وزیر علوم در امور بین الملل؛ دکتر 
سید احمد فاضل زاده رئیس مؤسسه استنادی 
و پایش علم و فناوری جهان اسلام؛ دکتر صمد 
ابراهیمی، مدیر کل دفتر سیاست گذاری  نژاد 
و برنامه ریزی امور پژوهشــی؛ حجت الاســلام 
العالمیه  جامعةالمصطفی  رئیس  عباسی،  علی 
و رؤسای دانشــگاه ها و پژوهشگاه های استان 
قم در محــل جامعة المصطفی العالمیه برگزار 

شد.

رئیس مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام:

بحث مرجعیت علمی و حل مسائل در دستور کار است

بر اساس آمارهای موجود در سال گذشته بیش از ۲۶۳ میلیون دلار 
محصولات مختلف از عراق وارد شده است که از این حیث با کاهش 
۷۸ درصدی نســبت به سال ۱۴۰۰ مواجه شده است و این همسایه 

را یازده پله در بازار ایران پایین کشیده است.
به گزارش ایســنا، عراق یکی از شــرکای تجاری همیشــگی ایران 
در طول ســالیان و دهه های گذشته بوده اســت. آمارهای گمرک 
جمهوری اســلامی ایران نشان می دهد که در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ 
بیــش از ۱۹۵ هزار تــن کالای مختلف در قالــب ۳۳۹ کد تعرفه 
مختلف از عراق به کشورمان وارد شده است که ارزش آن به بیش از 
۶۴۰۰ میلیــارد تومان معادل ۲۶۳ میلیون و ۶۵۸ هزار و ۳۵۱ دلار 
می رســد. این آمار و ارقام افزایش ۲۹ درصدی از نظر ارزش ریالی 
را نســبت به سال قبل از این بررســی یعنی ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۰ 
نشــان می دهد که با توجه به وضعیت واردات عراق به ایران ناشــی 
از حذف ارز ترجیحی در اردیبهشــت ماه سال گذشته است. چرا که 
عراقی ها در ســال ۱۴۰۰ هشتمین واردکننده محصولات مختلف به 
ایران بودند و در ســال گذشته با فروش بیش از ۱۹۵ هزار تن کالا 
به کشورمان ۱۱ پله سقوط کردند و بررسی همین آمار نشان از افت 

۷۸ درصدی از نظر ارزش دلاری است.

تاجران ایرانی چه محصولاتی از عراق خریدند؟
در بازار ایران نخســتین کالایی که از عراق خریداری شــده است، 
»میله های آهنی یا فولادی« اســت که در صــدر جدول واردات از 
این کشور ایستاده اســت. چرا که در ۱۲ ماهه سال گذشته بالغ بر 
۷۰ هزار تن از این محصول از عراق به ارزشــی بالغ بر هزار میلیارد 
تومان معادل ۳۶ میلیون دلار می رســد. این محصول از نظر ارزش 
دلاری ســهم ۱۸درصدی را در میان دیگر محصــولات وارداتی از 

عراق دارد.
دومین کالایی که ایرانی ها از همســایه غربی مان خریداری کردند. 
آلیاژهای آلومینیوم است که البته فاصله بسیار اندکی با صدرنشین 
کالاهــای وارداتی دارد. بیش از ۱۸ هزار تن از این محصول از عراق 
وارد شده است که ارزشی بالغ بر ۸۴۹ میلیارد تومان و بیش از ۳۴ 
میلیون دلار دارد. ســهم میله های آهنی یا فولادی از کل واردات به 

عراق ۶.۹۱ درصد است.
ســومین محصول وارداتی از عراق به کشــورمان در ســال گذشته 
»دســتگاه تهویه مطبوع دو تکه« به حساب می آید که ارزشی بیش 
از ۲۳ میلیون دلار دارد و سهمی بالاتر از ۱۱.۴۶ درصد کل واردات 

از این کشــور همسایه به ایران را از آن خود کرده است.

دیگر محصول وارداتی »آســیاب و مخلوطکن هــای الکترومکانیکی 
خانگی« با ارزش ۸.۶ میلیون دلاری و سهم ۴.۲۵ درصدی است که 

چهارمین کالای وارداتی به این همسایه را شامل می شود.

وارداتازهمسایهغربی

تکمیل فاز نخست آزادراه شیراز- اصفهان که شامل قطعات 
یک تا ۶ اســت، به ۸۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد و در 
صورت تامین این اعتبار تابســتان امسال این طرح به بهره 
برداری می رسد؛ استفاده ناقص از این طرح و گذر مهم هنوز 
افتتاح نشده قریب به ۱۸ قربانی و حدود ۸۰ مصدوم داشته 

و به بلای جان مسافران تبدیل شده است.
به گزارش نوار ســبز، سردار رضا طلایی نیک،معاون توسعه 
مدیریت و برنامــه ریزی راهبردی وزارت دفاع روز شــنبه 
در حاشــیه بازدید از از آزادراه شــیراز - اصفهان در جمع 
خبرنگاران افزود: تامین ایــن ۸۰۰ میلیارد تومان بر عهده 
وزارت راه و شهرسازی و شرکت عمران صدرا است که منابع 
آن را پیش بینی کرده اند اما هنوز به مرحله پرداخت نرسیده 

است.
وی ادامــه داد: تامین مالی ۴۰ درصد پروژه آزادراه شــیراز 
- اصفهــان بر عهــده وزارت دفاع، ۵۰ درصــد وزارت راه و 
شهرســازی و ۱۰ درصد شــرکت عمران صدرا است که در 
مجموع تاکنون حدود پنج هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان تامین 

اعتبار شده است.
او اظهار کرد: وزارت دفاع تاکنون عمده سهم خود را تامین 
کرده و امیداریم با همکاری وزارت راه و شهرســازی این ۶ 

قطعه تابستان امسال به بهره برداری اولیه و مناسب برسد.

معاون توسعه مدیریت و برنامه ریزی راهبردی وزارت دفاع، 
با اشــاره به پیشرفت ۶۰ درصدی قطعه هفت آزادراه شیراز 
- اصفهان گفت: این قطعه نیز شــامل فاز دوم بهره برداری 
خواهد بود و در فاز ســوم هم اگر مصوبه هیات وزیران ابلاغ 
شود وزارت دفاع آنجا نیز ۳۰ درصد سهم مشارکت خواهد 

داشت.
طلایی نیک افزود: سهم وزارت راه و شهرسازی نیز در قطعات 
هفت و هشــت ۷۰ درصد خواهد بود که منتظر هستیم که 
موافقت نامه انجام شــود که بتوانیم در قطعه هشــت هم 

عملیات را به سمت بوشهر آغاز کنیم.
او اظهار کرد: با توجه بــه اهمیت این پرژوه بزرگ ملی که 
به طور خاص مردم فارس و شــیراز از آن استفاده می کنند 
و بــه طور عمومی یک بهره برداری ملی انجام می شــود و 
یک کریدور بسیار با اهمیت است، امیدواریم سایر اقدامات 
باقیمانده نیز با کمک دستگاه های اجرایی استانی و ملی به 

انجام برسد.
وی ادامه داد: تمام تلاش ها بر این است که تا قبل از پایان 
تابستان امسال یک بهره برداری اولیه از آزادراه داشته باشیم 
اما اقدامات تکمیلی از جمله تکمیل مجتمع های بین راهی 
و خدمات رفاهی و همچنین بازسازی مسیرهای متصل به 

آزادراه و جاده ای فرعی در نیمه دوم سال انجام می شود.

خط قرمــز ما در افتتاح آزادراه شــیراز - اصفهان، 
سلامت مردم است

استاندار فارس هم با اشاره به تاخیرهای ایجاد شده در افتتاح 
آزادراه شیراز - اصفهان گفت: علت این تاخیرها این است که 
خط قرمز ما در افتتاح این پروژه ســلامت و ایمنی مردم و 

بهره برداران از این پروژه است.
محمــد هادی ایمانیه افزود: در بحث تامین اعتبار از ابتدای 
امســال تاکنون حدود یک هزار میلیارد تومان تامین اعتبار 
شده که یک کار بی نظیر بود و امیدواریم باقمیمانده اعتبار 
مورد نیاز هم با توجه به قول مســاعد معاون اجرایی رئیس 

جمهور و وزیر راه و شهرسازی و وزیر دفاع تامین شود.
او ادامه داد: هفته گذشته ۵۰۰ میلیارد تومان از کمیته مولد 
ســازی اعتبار گرفته ایم که می تواند قســمت عمده از نیاز 
۸۰۰ میلیارد تومانی برای تکمیل ۶ قطعه نخست آزادراه را 

تامین کند.
وی، در خصوص زمان بهره برداری از آزادراه نیز گفت: همه 
کوشش ما این است که همزمان با سفر دولت به استان این 

پروژه به بهره برداری برسد.
عملیات اجرایی آزادراه شیراز-اصفهان که از آن به عنوان یکی 
از بزرگترین پروژه های آزادراهی کشور و یکی از مهمترین 

طرح های ملی یاد می شود در سال ۱۳۸۹ آغاز شد.

جزییاتافتتاحآزادراهشیراز-اصفهان

تاجرانایرانیچهکالاهاییازعراقخریدند؟
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مبنای ســوآوری در صنایع ایران نه فقط افزایش کیفیت نیست بلکه حتی 
افزایش کمیت هم نیست و به عنوان مثال ما می بینیم که در صنعت فولاد 
ســود خالص پس از کسر مالیات در ســال ۱۳۹۸ حدود ۱۴ هزار میلیارد 
تومان است، در سال ۱۳۹۹ حدود ۳۸ هزار میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۰ 
حدود ۸۴ هزار میلیارد تومان است اما می بینیم که در سال ۱۴۰۰ علی رغم 
اینکه سودآوری صنعت فولاد افزایش داشته ولی تولید کاهش داشته است 
و اینجاســت که باید پرســید ســودآوری صنعت از چه حاصل شده و چه 

ارزش افزوده ای تولید کرده است؟
حســین قیــدر/ بررســی ارزش دلاری واردات خودرو، قطعــات منفصله 
مونتــاژکاران، قطعــات یدکی و … نشــان می دهد که حجــم عظیمی از 
درآمدهای ارزی کشــور که گاهی تا ۱۵ درصد درآمد ارزی کشور می رسد 
صرف واردات خودرو شده است. اما حاصل مونتاژ برای کشور چه بوده است؟ 

چه نقشی در توسعه صنعتی کشور ایفا کرده است؟
مشكلات بسیار بزرگ به خاطر ترس از سرمایه گذاری است

ضمن اشــاره دوباره به مشکلات بسیار بزرگ پیش روي کلیه صنایع کشور 
بخاطر شرایط خاص ایجاد شده توسط کشورهاي غربي و ایالات متحده که 
باعث ترس از ســرمایه گذاري بلند مدت در صنایع مختلف بر مبناي پروژه 
ایران هراسي گردیده بود .متاســفانه تصمیم گیریهاي اشتباه و سلیقه اي 
و مدیریت انتصابي دولتي که پاســخگوي هیچ کدام از اشتباهات در دوره 
مدیریت خود نبوده و نیســتند و قریب به اتفاق این مدیران صرف انتخاب 
از ســوي دولت تصوري جز گذشــت زمان مدیریت و فروش هر چه بیشتر 
محصولات بدون نوآوري در انتخاب محصولات جدید و با کیفیت تر تا پایان 
دوره مدیریت خود به کار مشــغول بوده و با توجه به بازار گســترده و بي 
رقیب هیچ میلي به تلاش جهت افزایش کیفیت و تنوع محصول نداشــته 
و هر گونه تصمیم گیري حتي غلط نیز مشــکلي براي تصدي مسئولیتهاي 
بعدي براي این دسته از مدیران ایجاد نمیکرد. مشکل بعدي در این صنعت 
نبود برنامه مدون که بعنوان نقشــه راه این صنعت معرفي شده با استفاده 
از نظرات کارشناســان متخصص و دلسوز این صنعت  و تبدیل آن به قانون 
بالا ســري صنعت که توســط مرجع قانون گذار )مجلس شوراي اسلامي( 
تبدیل به قانون شــده تــا با تغییر دولتها و حتــي وزراي مرتبط  به حوزه 
صنعت دســتخوش تغییرات گسترده سلیقه اي نشود .ترسیم نقشه راه این 
صنعت بصورت کلي تولید محصولات با کیفیت و متنوع با قیمت مناســب 
و حمایت بانکها و شــرکتهاي لیزینگي جهت کمک به فرایند پرداخت و از 
رده خــارج کردن خودرو هاي قدیمي بــا خودروهاي بروز و کم مصرف که 
شاخصهاي محیط زیست از کاهش آلودگي تا کاهش آمار تصادفات منجر به 
فوت و مصدومیت را تحت تاثیر قراردهد و در همین  راســتا کاهش مصرف 
سوخت که هزینه بسیار بالایي براي کشوربطور سالانه ایجاد کرده نیز به نحو 
موثري مدیریت خواهد شــد .و درادامه این روند و برنامه مدون تولید نهایتا  
صــادرات محصولات با کیفیت با توجه به مزیتهاي تولید در کشــور از نرخ 
پایین حاملهاي انرژي تا نیروي فعال و متخصص کاري در این حوزه کمک 
شایاني به اقتصاد بدون نفت خواهد بود که با توجه به بازار گسترده اطراف 
کشــور که اکثرا از وارد کنندگان محصولات صنعتي هستند هم به موضوع 
مهم اشتغال کمک موثري مینماید و هم ارز آوري بسیار مطلوبي براي کشور 
ایجاد میکند .ناگفته نماند که بطور مثال کشور ترکیه حجم بسیار بالائي از 
صادرات قطعات خودرو همه ســاله درامد ارزي دارد که درمواردي از فروش 

منابع زیر زمیني و خام فروشي مواد در کشورهاي دیگر نیز بیشتر است .
صنعت خودرو پیش رو در صنایع

همه انچه بعنوان ضرورت ارتقا و رشــد کمي و کیفي صنعت خودرو که در 
همه کشورها بعنوان صنعت پیشــرو بخاطر حجم ارتباط و گستردگي این 
صنعت چه به لحاظ ایجاد اشــتغال پایدار و چه به لحاظ سود اوري  مطرح 
میگردد نشــات گرفته و متاثر از همین موارد مهم اســت .در شرایط فعلي 
تنها تغییر مدیریت ارشد خودرو سازان چاره ساز رفع مشکلات این صنعت 
نیست و توجه به همه مســایل با برنامه ریزي دقیق و کارشناسي شده در 
قالب برنامه هاي کوتاه و میان و بلند مدت میتواند ضمن حل مشکلات امروز 
صنعت در آینده در حد نام و اعتبار ایران و ایراني علاوه بر داخل کشــور در 
حوزه صادرات به کشورهاي مختلف نیز موفق عمل کند .ارائه برنامه مدون  و 
تبدیل به قانون شده بعنوان نقشه راه که شامل همه مسائل این صنعت باشد 
در کنار فرصت دادن به مدیران ارشد در عمل به برنامه ها )عمر مدیریت در 
صنعت خودرو ســازي ایران بطور متوسط ۲٫۵سال در مقایسه با کشورهاي 
صاحب برند خودروئي که حداقل ۱۱ســال میباشــد( در جهت رسیدن به 
اهداف این حوزه و استفاده از توانمندي داخلي موفق همچون صنعت دفاعي 
و شرکتهاي دانش بنیان و استفاده از شرکتها و کشورهاي مستقل همچون 
چین و هند در زمینه انتقال تکنولوژي از دیگر موارد موثر در رشد این مقوله 
میباشد .نیاز به اصلاح قیمت سوخت با اصلاح قیمت خودرو نیز یکي از موثر 
ترین روشها جهت ارتقا این صنعت میباشد به عبارت دیگر ارائه یارانه هاي 
مشخص به شاغلان در این حوزه و آزاد سازي نرخ سوخت جهت افراد عادي 
که یارانه پرداختي را بطور مساي بین همه اقشار تقسیم نمیکند و استفاده 
از درامد این ازاد سازي میتواند در زمینه رشد این صنعت بکار گرفته شود

در مسیر توســعه صنعتي ابتدا باید  شناخت گلوگاههاي مشکل زا اولویت 
اصلــي کارگزاران تصمیم گیر باشــد .رویکرد نکاه به داخل با اســتفاده از 
همکاري هاي کشورهاي صاحب نام در این صنعت یکي ازراهکارهاي درست 

و منطقي و عملي بدور از شعار از اهداف اصلي رشد در این حوزه خواهد بود 
.انتخاب درســت شرکاي صنعتي در همکاري و انتقال دانش فني در حوزه 
قطعه ســازي و پس از آن تنوع بخشــي به تولیدات میتواند درجهت رفع 
عمده مشــکلات این صنعت اقدامي درست و قابل اتکا باشد .بحث استفاده 
ازشــرکتهاي با دانش بنیان نیز یکي از راهکارهاي رفع مشکلات در زمینه 
ارتقا و تامین قطعات با تکنولوژي بالا میباشــد .استفاده از امکانات صنایع 
دفاعي نیز یکي از بهترین راهکارهاي موجود میباشــد که متاسفانه علیرغم 
شعارهاي اســتفاده از این مراکز هرگز به واقعیت نزدیک نشد .واگذاري دو 
خودرو ســاز بزرگ به بخش خصوصي البتــه با مطالعه اهلیت و تخصص و 
دارا بودن منابع مالي مشــخص این افراد چه داخلي و یا استفاده از شرکاي 
سرمایه گذار خارجي معتبر  نیز یکي از راهکارها ي برون رفت از مشکلات 
میباشد .اجازه واردات خودرو نیز یکي از موارد افزایش رقابت در این صنعت 
میباشــد چه در عرصه هاي بدون رقیب رشــد و توسعه  اصولا جایگاهي از 
منظر اقتصادي ندارد .داشــتن برنامه هاي کوتــاه و میان و بلند مدت که 
بصورت قانــون در مراکز قانون گذاري پس از مطالعه واســتفاده از نظرات 
کارشناسان دلسوز در آمده باشــد که با تغییر دولتها و مدیران قابل تغییر 
نباشد نیز یکي از راهکارهاي رسیدن به رشد و توسعه بر مبناي برنامه هاي 

مورد نیاز کشور خواهد بود .
در پایان نگارنده اعتقاد راسخ دارد که با عنایت به امکانات پرشمار از صنایع 
بالا دستي همچون فولاد و پتروشیمي و وجود نیروي متخصص و فعال ارزان 
و مزیت منطقه اي در وجود بازارهاي پرشمار کشورهاي اطراف تنها با رعایت 
بخشــي از موارد ارائه شده در بالا وجود یک قدرت نوظهور تولیدي در این 
صنعت همانند صنایع دفاعي دور از ذهن نخواهد بود و دلیل اصلي این ادعا 

را در ایران و ایراني بودن مردم این کشور باید جستجو کرد .

سرمایه گذاران فراری!

مشكلات بسیار بزرگ به خاطر ترس از سرمایه گذاری است
رئیس اداره بندر و دریانوردی شهرستان خبر داد:
ترانزیت۲۷۰۰راسدامازدیّربهامارات

رئیس اداره بندر و دریانوردی دیرّ گفت: ۲۷۰۰ راس دام زنده در 
قالب پنج شناور از این بندر به مقصد کشور امارات ترانزیت شد.

راحلــه پورمحمد در جمع خبرنگاران اظهار کرد: ۲۷۰۰ راس دام 
یاد شده پس از طی مراحل اداری موردنیاز از گرجستان به مقصد 

امارات ترانزیت شده است.
وی بیان کرد: در فروردین امسال نیز محموله حاوی ۱۲۰۰ راس 

دام زام زنده، از دیر به مقصد دوبی ترانزیت شد.
رئیس اداره بنــدر و دریانوردی دیرّ تصریح کرد: این بندر با رویه 
ترانزیت در چند ماه اخیر مبدا ترانزیت به کشــورهای مختلفی به 

ویژه کشورهای حوزه خلیج فارس شده است.
پورمحمد ادامه داد: براساس آمار در دو ماهه ابتدایی امسال میزان 

ترانزیت از بندر دیرّ با رشد ۱۰۰ درصدی مواجه شده است.
وی یادآور شــد: بندر دیرّ در چند ســال اخیر بــه عنوان یکی از 
کانون های صادراتی کشــور نقش آفرین شده است که به تناسب 
این نقش آفرینی توســعه زیرســاختی این بندر مورد توجه ویژه 

قرار گرفته است.
رئیس اداره بندر و دریانوردی دیرّ اظهار کرد: در بندر دیر اکنون 
احداث چهار پســت اسکله رمپ در حال اجرا است که پیش بینی 

شده دو پست آن در هفته دولت امسال بهره برداری شود.

تاثیرکاهشنرخارزبربازارلوازمخانگی
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی گفت که کاهش نرخ ارز 
روی قیمت لوازم خانگی قاچاق اثر داشــته، اما در مورد کالاهای 
داخلــی، با توجه به زمان بر بــودن تخصیص و تامین ارز، کاهش 

نرخ ارز باید چند ماهه باشد تا روی قیمت ها اثر بگذارد.
اکبر پازوکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه معمولاً تامین ارز 
تولید کنندگان حدود دو ماه طول می کشــد، اظهار کرد: بنابراین 
کاهش یا تعدیل نرخ ارز باید حداقل چند ماه طول بکشد تا تاثیر 
خــود را بر بازار لوازم خانگی نشــان دهد. امــا این موضوع روی 
قیمت کالای قاچاق )با توجه به ممنوعیت واردات، عمده کالاهای 

خارجی موجود در بازار قاچاق هستند( اثر داشته است.
وی افزود: پیش تر هم به این نکته اشاره کرده بودیم که اگر قیمت 
ارز حداقل شش ماه ثابت بماند، می توانیم از تولیدکننده بخواهیم 

قیمت خود را ثابت نگه دارد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی با بیان اینکه بازار لوازم 
خانگی همچنان در رکود اســت و تغییرات نرخ ارز هم تاثیری بر 
آن نداشته است، تصریح کرد: شرکت ها از سال گذشته از سازمان 
حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان درخواســت افزایش 
قیمت کرده اند، اما هنوز در سامانه ۱۲۴ قیمت ها تغییر نکرده که 

یعنی مجوزی صادر نشده است.
وی با بیان اینکه واحدهای صنفی زمانی می توانند افزایش قیمت 
را قبول کنند که با مجوز باشد، در سامانه ۱۲۴ اعلام شده باشد و 
لیست سه ستونه قیمت ها برای فروشندگان مشخص باشد، گفت: 

در مجموع تغییر قیمت ها به فروشندگان ربطی ندارد.
پازوکی در پاســخ به ســوالی درباره تغییر کــد محصولات برای 
افزایــش قیمت نیز گفــت: باید برای چنین صحبت هایی ســند 
داشــت. اما به طور کلی سازمان حمایت تایید کننده این مسائل 
است که آیا محصولی واقعا تغییر کرده و ارتقا داشته و این موضوع 

در حیطه اختیارات فروشندگان نیست.

وزیر راه و شهرسازی:
بایددرحوزهترانزیتجذابیتهایلازمرا

برایهمسایگانخودایجادکنیم
وزیر راه و شهرســازی گفت: باید در حوزه ترانزیت جذابیت های 
لازم را برای همســایگان خود ایجاد کنیم تا به جای مســیرهای 

موازی از مسیرهای ارتباطی کشورمان استفاده کنند.
مهرداد بذرپاش در آیین افتتاح پایانه مرزی رازی در خوی اظهار 
کرد: باید ســرعت و کیفیت اجرای طرح های زیرساختی با وجود 

همه محدودیت های مالی افزایش یابد.
بذرپاش با بیان اینکه اســتفاده از ظرفیت های مختلف در توسعه 
زیرساختی باید مورد توجه باشد، اضافه کرد: از سرمایه گذاران و 
تامین کنندگان مالی می خواهیم در این حوزه ورود کنند و دولت 

نیز از آنها حمایت می کند.
وی گفــت: تاکیــد داریم از ظرفیت ســرمایه گــذاران در همه 

فرودگاه ها، بندرها، جاده ها و پروژه های ریلی استفاده کنیم.
وزیر راه و شهرســازی بااشــاره به فرودگاه خوی نیز یادآور شد: 

فرودگاه خوی ظرفیت بین المللی شدن را دارد.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس: 
ساختمانهاحقعبورازاصولنظام

مهندسیراندارند
نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
ســاختمان جدیدی از نظام نامه ها و اساسنامه ها نظام مهندسی 
عبور کند طبیعتا باید مشمول جرایم سنگینی شود، از طرف دیگر 
اگر اساســا مبنای کار دستورالعمل و نظام نامه های مصوب باشد 

دیگر شاهد تکرار حوادثی مانند متروپل در کشور نخواهیم بود.
احمد دنیامالی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به پلمب چندین 
ســاختمان ناایمن در تهران در روزهای اخیر با تاکید بر ضرورت 
نظارت بر ساختمان های نا ایمن در سراسر کشور، بیان کرد: باید 
آن وظایف نظارتی که در قانون برای دستگاه های مختلف تعریف 
شده است - چه شــهرداری ها، چه وزارت راه و نظام مهندسی- 
باید به صورت جدی و به ویژه در ســاختمان مهم و مرتفع دنبال 

شود.
نایب رئیس کمیسیون عمران در ادامه اظهار کرد: ما در کمیسیون 
عمران همه تلاشــمان این است که شــرایطی را ایجاد کنیم در 
حوزه های مختلف عمرانی براســاس اســتانداردها و دستورالعمل 
های موجود گام برداشــته شود و سازه هایی که ساخته می شود 

باید از پایداری لازم به ویژه در زمان زلزله برخوردار باشند.
نماینده مردم بندرانزلی در مجلس شــورای اسلامی، تصریح کرد: 
اگر مبنای کار ما دســتورالعمل ها و نظام نامه های مصوب باشد، 
در بخش ســازه ها با این تهدیدها مواجه نخواهیم بود و اتفاقاتی 

مانند متروپل در کشور رقم نمی خورد.
وی ادامه داد: ســاختمان هایــی که به عنوان ســاختمان های 
خطرناک در کلانشــهرها به ویژه شــهر تهران نام برده می شوند 
اکثرا برای چند دهه قبل است، ما انتظار نداریم که ساختمان ها 
جدید نیز این شرایط را داشته باشند. خدایی نکرده بی توجهی به 
وضعیت این ساختمان ها خسارت های زیان باری مانند متروپل 

به کشور تحمیل خواهد کرد.
دنیامالی در پایان تاکید کرد: اگر ساختمان جدیدی از نظام نامه 
ها و اساسنامه های نظام مهندسی عبور کند طبیعتا باید مشمول 
جرایم سنگینی شود و مدیران هر حوزه باید نسبت به ساختمان 

های ناایمن احساس مسئولیت کنند.
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رادمان گفت:در اخبار شنیدم نماینده همدان درباره لیتیوم کشف 
شــده در همدان رقم عجیبی را عنوان کردند که شــایدبه اشتباه 
گفته شــده اســت.ایران صاحب۲۰ درصد لیتیوم جهان نیست و 

نباید آمارغلط ارائه کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، محمدتقی رادمان رئیس سابق کارگروه 
معدن ریاســت جمهوری و عضو فعلی این کارگروه در یک برنامه 
تلویزیونی گفت: در اخبار شنیدم که نماینده محترم استان همدان 
در مجلس شــورای اســلامی درباره لیتیوم کشف شده در همدان 
رقم عجیبی را عنوان کردند که شــاید به اشتباه گفته شده است. 
ایران صاحــب ۲۰ درصد لیتیوم جهان نیســت و نباید آمار غلط 

ارائه کرد.
وی افزود: ذخایری که تا این لحظه از لیتیوم کشف شده و گواهی 
کشــف از وزارت صنعت، معدن و تجارت گرفته است ۸.۵ میلیون 
تن خاک حاوی لیتیوم بوده است اما نماینده محترم استان همدان 
خود لیتیوم کشــف شده را ۸.۵ میلیون تن نام برده اند که اگر این 
را در عدد ۶۰ تا ppm ۷۰، عیار آن را ضرب کنیم،حدود ۵۰۰ یا 

۶۰۰ تن فلز لیتیوم می شود.
این کارشــناس حــوزه معدن ادامه داد: اینکه گفته می شــود ۲۰ 
درصد لیتیوم دنیا در ایران کشــف شــده درســت نیست و البته 
همیــن مقدار که لیتیوم داریم هم بی نظیر اســت و هم بســیار از 
لحاظ مالی ارزشــمند اســت. در واقع ارزش یک کیلوگرم این فلز 
چند میلیارد تومان اســت و ارزش اســتراتژیک آن هم بسیار زیاد 
اســت.رادمان با اشــاره به تراز تجاری منفی کشــور در ۱۰ سال 
گذشــته در حوزه های غیرنفتی؛ این آمار در حوزه معادن را دارای 
برآیند کاملًا مثبت دانســت و گفت: از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ در 

صنعت معدنی کشور شرایط کاملًا برعکس است و همواره یا مثبت 
بوده ایم یا ثابت مانده ایم ولی به طور متوســط مثبت بوده ایم.

وی در خصوص بازار اســتفاده از لیتیوم نیز گفت: دنیا به ســمت 
اســتفاده از فلزات خاص و راهبردی می رود که خود کشــور ما در 
صنایع پیشــرفته مصرف کننده مهم فلزات استراتژیک است اما در 
بحث اکتشاف و فرآوری، کمی از دنیا عقب هستیم که باید جبران 

کنیم و همین موضوع فرصتی برای سرمایه گذاری است.
عضــو کارگروه معدن ریاســت جمهوری با نام بــردن از تیتانیوم، 
کبالت، نیکل و طلا و چند فلز اســتراتژیک دیگر بیان کرد: ما در 
ایــران ذخایر معدنی خوبی در این عرصه داریم که رقابتی در دنیا 
بین کشورهای در حال توسعه و پیشرفته در مورد آنها وجود دارد 

و ذخایر ایران در این عرصه هنوز بکر است.
وی با اشاره به اینکه یکی از مهمترین زمینه های سرمایه گذاری در 
این حوزه برای ایرانیان و تجار خارج از کشــور یا بخش خصوصی 
صــادرات خدمات فنی مهندســی اســت که در اختیار ســازمان 
فنی مهندســی معادن اســت گفت: یکی از مقالاتی که به تازگی 
منتشر کردیم با عنوان معدن کار برون مرزی و جذب سرمایه گذار 
خارجی با ۲۷ محور تمرکز مهمــی بر روی حوزه صادرات صنایع 
معدنــی و نیروی انســانی دارد که می توانیــم فرصت های مهمی 
برای کشــورهای منطقه باشیم.رادمان با اشــاره به اینکه یکی از 
فرصت هــای ســرمایه گذاری، آوردن مواد خام به داخل کشــور و 
تجارت محصولات فناور در حوزه معدن است گفت: سرمایه گذاری 
در انجــام و تکمیل حلقه های زنجیره ارزش افزوده در تجارت مواد 
معدنی و تراش گوهرسنگ ها و صادرات آن ها جزو اهداف مهم برای 
توســعه بخش معدنی کشور اســت که فرصت های سرمایه گذاری 

بی نظیری در آن ها وجود دارد.
رادمان افزود: ســنگ های ارزشــمندی مانند الماس که در روسیه 
تولید می شــود می تواند در داخل ایران با تکنولوژی مانند الماس 
روســیه و تکنولوژی تایلند و هنــد را هم روی آن ها پیاده کنیم و 
ایران را تبدیل به کریدور منطقه برای صادرات گوهر ســنگ هایی 

کند که در جهان دارای ارزش بسیار زیادی است.
عضو کارگروه معدن ریاســت جمهوری در پایان با اشــاره به یک 
ســنگ قیمتی در جهان که در کرمان وجــود دارد گفت: گارنت 
کرمان جزو گوهر ســنگ های مهمی اســت که در ایران هر گرم 
شاید چند هزار تومان خرید و فروش می شود اما همین گوهرسنگ 
ایران با برندهای روسی و غیره در اروپا با ارزش افزوده و تراش، ۱۰ 

هزار دلار خرید و فروش می شود.

عضوکارگروهمعدنریاستجمهوری؛

در ســفر رئیس میز کشــور افغانستان سازمان توســعه تجارت ایران به افغانستان 
توافقات مهمی در جهت توسعه روابط تجاری میان ایران و افغانستان صورت گرفت.

به گزارش سازمان توسعه تجارت، حمیدرضا کربلایی اسماعیلی، رئیس میز کشوری 
افغانســتان سازمان توسعه تجارت در سفری که با هدف بهبود روابط تجاری ایران 
و افغانســتان در حوزه های خدمات فنی و مهندســی، دارویی و تجهیزات پزشکی، 
محصولات پتروشیمی، مواد غذایی و نیز بررسی زیرساختهای موجود در گمرکات و 
مرزهای خروجی به افغانستان داشت، با مقامات تجاری، بازرگانی، اقتصادی و درمان 

این کشور دیدار و گفتگو کرد.
در این سفر رئیس میز کشــوری افغانستان با قلندر عباد، سرپرست وزارت صحت 
عامــه محمد یونــس مهمند، معاون اول اتاق تجارت و ســرمایه گــذاری، مولوی 
عبدالمتین سعید، رئیس کل گمرکات افغانســتان، فاروق عزیزی، معاون و مشاور 
ارشــد سرپرســت وزارت تجارت، صدیقی فر، سرکنسول ج. ا. ایران در هرات، حاج 
لالا، کمیســاری مرزبانی اســلام قلعه، مدیر کل گمرک دوغارون، اعضای معاونت 
سیاسی و اقتصادی فرمانداری شهرستان تایباد و رجبی، مدیرکل سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان خراسان رضوی، اعضای هیأت مدیره مرکز تجاری ایران در 

کابل دیدار و گفتگو کرد.
از دســتاوردهای این سفر می توان به توافقات اولیه در حوزه تکمیل زیرساخت های 
مهندســی و شــروع مذاکرات در حوزه تعرفه های ترجیحی و زیر ساخت گمرکات 

اشاره کرد.

در این سفر طرفین فهرست ۱۰ قلم کالا را برای اجرایی شدن مرحله اول تعرفه های 
ترجیحی آماده کردند که در صورت تأیید طرفین به تعداد این کالاها افزوده خواهد 

شد.
همچنین با توافق طرفین مقرر شــد ســاعت کاری گمرکات مرزی )میلک - میل 
۷۸- دوغارون( براساس نیاز آن گمرک برای تسهیل فرآیند صادراتی و ترانزیتی تا 

مادامی که توقف کامیونی در ورود و خروج آن نداشته باشیم تغییر کند.

با توجه به مصوبه اخیر هیأت دولت و تاکید مؤکد رئیس جمهمور در خصوص ۴۰۰ 
دلار مبادلات مرزی برای مرز نشــینان مقرر گردید کارگروه مرزی برای تسریع در 

عملیاتی کردن آن شکل گیرد.
علوه بر این در مورد تشــکیل ذون صنعتی مشــترک در نقطه صفر مرزی با ایجاد 
زیرساخت های انرژی توســط ایران و سرمایه گذاری تجار و بازرگانان افغانستان با 
همکاری بخش خصوصی و شرکت های تجاری و سرمایه گذاری ایرانی نیز توافقاتی 

صورت گرفت.
افغانستان نیز برای باز کردن مسیر ترانزیتی از پاکستان به مقصد خراسان رضوی از 
مسیر تفتان-چمن-اسلام قلعه-مشهد که سبب کاهش این مسیر از ۱۵۰۰ کیلومتر 

به کمتر از ۱۰۰۰ کیلومتر می شود اعلام آمادگی کرد.
پذیرش دانشجویان نخبه افغانستانی در حوزه های مختلف پزشکی و غیرپزشکی در 
دانشگاه های ایران و همکاری دو جانبه در خصوص آموزش تخصصی کادر پزشکی 
توســط اعزام اساتید ایرانی به کشور افغانستان نیز از دیگر مواردی بود که طرفین 

نسبت به اجرای آن اعلام آمادگی کردند.
تسهیل فرآیند توریســم درمانی با توجه به شرایط ویژه بوجود آمده در کشورهای 
رقیب، پیشــنهاد تأســیس بیمارســتان تخصصی در منطقه ویژه اقتصادی مرزی 
دوغارون، تســهیل در صدور مجوز داروها و تجهیزات پزشکی صادراتی که بصورت 
دائم و مستمر بتواند در بازار مصرفی افغانستان در دسترس باشد نیز از دیگر موارد 

مورد گفتگو بود.

توافقاتمهمتجاریایرانوافغانستان

۵۰۰تنلیتیومکشفکردهایمنه۸.۵میلیونتن
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معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده:
لازمهپایداریخانوادهتابآوریوتحمل

کمبودهاست
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده نوشــت: لازمه 
پایداری خانواده، تاب آوری و تحمل کمبودها و دست به دست 

هم دادن برای سازندگی است.
به گزارش ایســنا انســیه خزعلی به مناسبت هفته ازدواج در 
توئیتی نوشــت: »هفته ازدواج گرامی باد!با هم بسازید؛ جمله 
زیبــای امام در نصیحت به زوج های جوان؛ جمله ای که یک 
دنیــا درس اخلاقی و شــیوه خردمندانه و حکیمانه را با خود 

حمل می کند.
وی تاکید کــرد: لازمه پایداری خانــواده، تاب آوری و تحمل 
کمبودها و دســت به دســت هم دادن  برای سازندگی است؛ 

ساختن خانواده ای استوار و اثرگذار.«

فرمانده پلیس راه آهن کشور:
مبارزهجدیباقاچاقموادمخدردر

حریمخطوطریلیادامهدارد
فرمانده پلیس راه آهن کشور از کشف بیش از ۳ کیلوگرم مواد 
مخدر از نوع هروئین توســط پلیس راه آهن جنوب شرق خبر 

داد.
به گزارش ایسنا، سردار حشمت اله ملکی در خصوص جزئیات 
این کشــف گفت: همکارانم در پلیس راه آهن جنوب شرق با 
تشدید اقدامات مراقبتی حین کنترل مسافران قطار زاهدان به 

تهران به بار همراه یکی از مسافران مشکوک شدند.
وی افزود: پس از کنترل بار همراه این مسافر، مقدار ۳ کیلو و 
۲۲۰ گــرم مواد مخدر از نوع هروئین که به طرز ماهرانه ای در 

کف چمدان مسافرتی جاسازی شده بود، کشف شد.
بنابر اعلام سایت پلیس، این مقام ارشد انتظامی با بیان اینکه 
پرونده قضائی برای متهم تشــکیل شــده است، تصریح کرد: 
شهروندانی که قطار را به عنوان وسیله سفر انتخاب می کنند 
از جابجایی بسته های مشکوک افراد ناشناس خودداری کرده 
چراکه پلیس راه آهن در صورت کشــف هرگونه اشیا ممنوعه 
و غیرمجاز برابر مقررات با فــرد حمل کننده برخورد قانونی 

خواهد می کند.

جانشین معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا فراجا:
ازرمزهایعبورقویویکتابرای
حسابهایتاناستفادهکنید

جانشــین معاون فرهنگــی و اجتماعی پلیس فتــا فراجا به 
هموطنان در خصوص نرم افزارهای سرقت اطلاعات هشدار داد.

به گزارش ایســنا، ســرگرد جواد مختاررضایی - جانشــین 
معــاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا فراجا با تاکید بر اینکه 
نرم افزارهای ســرقت اطلاعات به دنبال دسترسی به اطلاعات 
شهروندان هســتند، بیان داشت: این نرم افزارها قادر هستند 
به نام کاربری ها و رمزهای عبور شــما دسترسی پیدا کرده و 
اطلاعات ورود و فعالیت شــما در شــبکه های اجتماعی را به 

دست بیاورند وحتی شغل شما را نیز هدف قرار دهند.
وی از عموم مردم خواست که در راستای پیشگیری از سرقت 
اطلاعات، همیشــه از نرم افزارهای معتبر و از منابع رســمی 
اســتفاده کنید و دانلود و نصب نرم افزارها را از فروشگاه های 

معتبر داخلی انجام دهید.
وی افــزود: از رمزهای عبور قوی و یکتا برای حســاب هایتان 
استفاده کنید و با مراجعه به بخش تنظیمات حساب هایتان، 
به اطلاعات حساب و امنیت دقت کنید؛ زیرا بیشتر موارد ورود 
به حساب از دستگاه ها و مکان های ناشناخته ممکن است، رخ 

دهد.
سرگرد مختاررضایی گفت: در صورت مشاهده هرگونه فعالیت 
مشــکوک در حســاب های خود، فورا رمز عبور خود را تغییر 
دهید و اطلاعات را به مسئولان امنیتی مربوطه گزارش دهید 
و همواره از نسخه های به روز شده مرورگرها، سیستم عامل ها و 

نرم افزارهای امنیتی استفاده کنید.
وی در پایان مطرح کرد: برای مراقبت از اطلاعات شغلی خود، 
از روش های امن برای انتقال و ذخیره سازی اطلاعات استفاده 

کنید و اطلاعات محرمانه را با مراقبت فراوان محافظت کنید.

جزئیاتوام۱۵۰میلیونیبراینوسازی
تاکسیهایفرسودهپایتخت

مدیر نوسازی ناوگان سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر 
تهران جزئیات ارائه تسهیلات نوسازی تاکسی های فرسوده را تشریح 

کرد.
امین رهبر در گفت وگو با ایسنا، در مورد ارائه تسهیلات جدید برای 
نوســازی تاکسی های فرسوده گفت: نوســازی ناوگان تاکسی های 
فرســوده از ۲۸ خردادماه توســط نماینده ســازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشــور ابلاغ شده اســت که در این طرح خودروی 
»سمندسورن پلاس« با قیمت ۳۶۲ میلیون تومان عرضه می شود. 
وی بــا بیان اینکه در این طرح، شــهرداری تهران از منابع داخلی 
خود تسهیلاتی برای نوسازی تاکسی های فرسوده با کمک صندوق 
کارآفرینی امید در نظر گرفته است، ادامه داد: بر همین اساس وام 
۱۵۰ میلیون تومانی با نرخ ۸ درصد ۶۰ ماهه با سه ماه تنفس برای 

نوسازی تاکسی ها در نظر گرفته شده است.
رهبر با تاکید بر اینکه توافق نامه با صندوق کارآفرینی امید منعقد 
شده است که پس از انجام فرآیند اداری و تأمین منابع مالی، اطلاع 
رسانی لازم برای نحوه مراجعه متقاضیان به منظور ثبت نام و بهره 

مندی از تسهیلات عنوان شده، انجام خواهد شد.
وی  در مورد ارزش اسقاط خودروی فرسوده نیز اعلام کرد: با توجه 
به اینکه طرح نوسازی ناوگان به صورت کلید به کلید می باشد و از 
آنجایی که اگر متقاضیان نسبت به ثبت نام و واریز وجه اقدام کنند؛ 
عملا ســه ماه دیگر با توجه به قرارداد منعقد شــده با  خودروساز، 
خــودروی جایگزین خود را دریافت می کنند، پیش بینی کرده ایم 
که قبل از تحویل خودرو در طرح جدید، فراخوان از مراکز اســقاط 

برای اعلام قیمت های جدید در دستور کار قرار گیرد.
مدیر نوسازی ناوگان سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر 
تهران با بیان اینکه تاکسی های مدل سال ۹۱ و ماقبل می توانند از 
این تســهیلات استفاده کنند، افزود: نوسازی تاکسی ها با توجه به 
آیین نامه ماده ۸ قانون هوای پاک مبتنی بر سن تاکسی نیست و 
تاکسی هایی که نتوانند معاینه فنی دریافت کنند، مشمول نوسازی 
هستند. رهبر در مورد نرخ نوسازی تاکسی های فرسوده نیز گفت: 
از ابتدای سال تاکنون ۹۸۸ پرونده نوسازی تشکیل شده که ۵۲۳ 
خودرو تحویل داده شده است و مابقی خودروها نیز طبق زمان بندی 
اعلامی از سوی خودروســاز تا اواسط تیرماه تحویل داده می شود؛ 
اما دقت داشته باشید که این خودروها به صورت تمام نقد و بدون 
دریافت تسهیلات از سوی رانندگان خریداری شده است و به زودی 

تسهیلات نوسازی به رانندگان ارائه می شود.

خبر

رئیس دستگاه قضا در نشست مشترک شورای عالی قوه 
قضاییه و هیئت دولت گفت: در قوه قضاییه، مشــکلات 
دولــت را می فهمیم و درک می کنیم؛ باور ما آن اســت 
که دولت، هر آنچه توانســته به دســتگاه قضایی کمک 
کرده اســت؛ اعتقاد داریم که قوای مجریه و قضاییه باید 

کمک کار یکدیگر باشند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، به مناسبت آغاز هفته 
قوه قضاییه، رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت با حضور 
در محل حوزه ریاســت قوه قضاییه، ضمن گرامیداشت 
هفته قوه قضاییه نشســت مشترکی را با اعضای شورای 

عالی دستگاه قضا برگزار کردند.
اژه ای  والمسلمین غلامحســین محسنی  حجت الاسلام 
رئیس قوه قضائیه نیز در نشســت مشترک شورای عالی 
قوه قضائیه و هیئت دولــت، ضمن خیرمقدم به اعضای 
دولت و گرامیداشــت یاد و خاطره شهید آیت الله بهشتی 
و یاران و همراهان ایشــان، اظهارداشــت: خداوند به ما 
مســئولان این توفیق را عنایت فرموده است که از یک 
جایگاه حقوقی بتوانیم به اســلام و مردم خدمت کنیم؛ 
بر همین اســاس باید لحظه به لحظه ی این مسئولیت را 
برای خدمت رســانی به مردم مغتنم شماریم؛ باید دست 
به دســت هم دهیم و مســائل و مشــکلات را با تعیین 
اولویت هــا، یکی پس از دیگــری مرتفع ســازیم؛ باید 
بدانیم و آگاه باشــیم که اگر در این مقطع زمانی نتوانیم 
کارآمــدی نظام را به اثبات برســانیم و این کارآمدی را 
ارتقاء دهیم، ممکن است برخی افراد، سوء استفاده هایی 

را داشته باشند.
رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: برای خدمت رسانی به 
مردم و به منصه ظهور رســاندن کارآمــدی نظام هیچ 
مانعی نباید ما را متوقف سازد؛ بدون تردید در این مسیر، 
مشکلات و سختی ها و دشمنی ها وجود دارد و مسیر ما 
هموار نیســت، اما ما باید بــا روحیه جهادی و انقلابی و 
صبر و حوصله و تحمل سختی ها، امور را در مسیر منافع 

مردم و کشور به پیش ببریم.
رئیس عدلیه با تبیین و تشــریح مختصات و مشخصات 
جنگ ترکیبی تحمیل شــده به ملت ایران که بخشی از 
آن در اغتشاشــات و وقایع پاییز ســال گذشته ظهور و 
بروز پیدا کرد، گفت: جمهوری اسلامی ایران با دشمنان 

سرســخت و عَنودی دســته و پنجه نرم می کند و این 
هَمــاوردی و مبــارزه، فقط منحصر بــه مقاطعی خاص 
نیست بلکه روزانه در جریان است؛ امروز استکبار جهانی 
و نظام ســلطه همه توان، استعداد، ظرفیت و لجستیک 
خود را برای ضربه زدن به نظام و کشــور ما تجهیز کرده 
است؛ البته مردم ما و دســتگاه ها و بخش های ذیربط و 
مسئول در کشور ما نیز در دفع اقدامات ایذایی دشمنان 
توفیق دارند و با بصیرت و هوشــیاری و پیشــرفت های 
روزافــزون خــود در عرصه هــای مختلف، نقشــه ها و 

توطئه های دشمنان را ناکام می گذارند.
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای با اشاره به 
همدلــی و همکاری و وفاقی که بین دولت و قوه قضاییه 
وجود دارد، گفت: ما در قوه قضاییه، مشــکلات دولت را 
می فهمیم و درک می کنیم؛ باور ما آن اســت که دولت، 
هر آنچه توانسته به دســتگاه قضایی کمک کرده است؛ 
ما اعتقــاد و باور داریم که قوای مجریــه و قضاییه باید 
کمک کار یکدیگر باشــند و این کمک رسانی و مساعدت 

باید از ناحیه دستگاه قضایی بیشتر و افزون تر باشد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به برخی از مسائل و مشکلات 
که از ناحیه مسئولان دولتی و قضایی در این جلسه طرح 

گردید، گفت: با تشکیل کارگروه های موضوعی میان قوه 
قضاییه و دولت و با همیــن ظرفیت های قانونی موجود 
می توان پیرامون برخی از این مســائل و مشکلاتِ مطرح 
شــده، اقدامات عاجل و مؤثری را ترتیــب داد؛ بنابراین 
ضروری اســت ایــن کمیته ها و کارگروه های مشــترک 
مابین دولت و قوه قضاییه هرچه زودتر تعیین و تشکیل 

شوند.
رئیس دســتگاه قضا در همین راســتا بــه تجربه موفق 
تشــکیل کمیته مشــترک با قوه مقننه در نتیجه انعقاد 
تفاهم میان عدلیه و مجلس و تســهیل و تســریع امور 

فی مابین قوای قضاییه و مقننه اشاره کرد.
رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت تجهیز و تقویت دستگاه 
قضایی اظهار داشت: تقویت قوه قضاییه به لحاظ تجهیز 
منابع و امکانــات، از جنبه های مختلف از جمله افزایش 
درآمدهای دولتی، واجد و منشــاء اثر اســت و اگر قوه 
قضاییه تقویت شود به نوعی دولت نیز در وجوه مختلف 
از جمله مباحث و مقولات درآمدی، تقویت خواهد شد.

قاضی القضــات در همیــن زمینــه به افزایــش وصول 
درآمدهای مالیاتی دولت اشــاره کــرد و گفت: با کمک 
و مســاعدت قوه قضاییه شاهد آن هســتیم که وصول 

درآمدهای مالیاتی دولت از بدهکاران کلان سال به سال 
بیشتر می شود و یکی از اقدامات مجدانه دستگاه قضایی 
علاوه بــر مقابله همه جانبه با مفســدان اقتصادی، ورود 

جدی به موضوع وصول بدهی های کلان مالیاتی است.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی اژه ای با اشاره 
بــه تدابیر و راهبردهــای قوه قضاییه برای خشــکاندن 
ریشه های فساد و انســداد بسترها و گلوگاه های فسادزا، 
گفت: در دســتگاه قضایی در ضمن برخورد با مصادیق و 
معلول های فســاد، به سراغ علت ها و ریشه های فساد نیز 
می رویم تا یک مفســده پس از برخورد و مقابله، دوباره 
رویش نداشته باشد؛ ما در صدد آسیب شناسی فرآیندها 
و رویه هایی هستیم که فساد را سبب و موجب می شوند.
قاضی القضــات در همین راســتا تصریح کرد: ســازمان 
بازرسی کل کشــور بنا بر مأموریتی که بصورت ویژه به 
آن ابلاغ کردیم، اقدام به شناسایی بیش از ۲۰۰ گلوگاه 
و بستر فســادزا کرد و این موارد را به دولت اعلام کرده 
اســت و دولت نیز مجدانه در پی اصــلاح وضع ناظر بر 

این امر است.
رئیس قوه قضاییه گفت: در مســیر ساماندهی فرآیندهای 
ناظــر بــر واردات و صادرات و خــروج کالاهای ترخیص 
نشــده از بنــادر، گمــرکات و انبارهای امــوال تملیکی، 
برنامه ها، اقدامات و تدابیر عاجلی را در دســتور کار داریم 
و با پیشــبرد این مهم در نتیجه همکاری قوای دیگر، به 
میزان معتنابهی از هدررفت بیت المال جلوگیری به عمل 
می آوریم و از این رهگذر نیز کمک رســان دولت هستیم؛ 
البته قابل ذکر است که در همین حوزه ی فرآیندهای ناظر 
بــر واردات و صادرات با ورودی که از میانه ســال ۱۴۰۰ 
داشــتیم، در نتیجه مســاعدت و همــکاری دولت و قوه 

قضاییه، انقلاب و تحولی قابل ملاحظه ایجاد شده است.
رئیــس عدلیه تاکید کرد: اعتقاد و باور ما آن اســت که 
امروز اولویت اصلی کشور مســائل اقتصادی و معیشتی 
اســت؛ در همین راستا ما برای تحقق شعار سال ناظر بر 
مهار تورم و رشد تولید، اهتمام و تمرکز ویژه ای داریم و 
در این مســیر بصورت همه جانبه کمک کار و یاور دولت 
خواهیم بــود و الزامات تأمین امنیت ســرمایه گذاری و 
حمایت از فعالان اقتصادی سالم و رشد اشتغال و تولید 

را در دستور کار قرار داده ایم.

رئیس قوه قضائیه در نشست مشترک شورای عالی قضایی و هیئت دولت:

قوه قضائیه مشكلات دولت را درک می کند

رئیس انجمن آموزش علوم پزشکی جمهوری اسلامی گفت: علوم 
پزشــکی دانشــجویی را تربیت می کند که مهارت دارد و پس از 
فارغ التحصیلی، وارد عرصه کار و خدمت می شــود و این بیانگر 

موفقیت در آموزش است.
غلامرضا حسن زاده در سمپوزیوم تخصصی ارتقای آموزش پزشکی 
و کاربرد فناوری مصور ســازی، ضمن تقدیــر از برگزارکنندگان 
سمپوزیوم تخصصی و هیئت رییسه دانشگاه علوم پزشکی گیلان، 
با اشــاره به اهمیت مرجعیت علمی و ادغام آموزش با پزشــکی 
به عنوان دســتاورد بزرگ نظام ســلامت، ادامه داد: اگر بهداشت 
و درمــان در بدنه آموزش حضور پیدا نکنــد، قطعا آن آموزش، 

تاثیرگذار نیست.
وی با بیان اینکه علوم پزشــکی دانشجویی را تربیت می کند که 
مهارت دارد و پس از فــارغ التحصیلی، وارد عرصه کار و خدمت 
می شــود و این بیانگر موفقیت در آموزش است، گفت: علی رغم 
همــه این مــوارد، نیازمند ایجاد تغییرات و اســتفاده از ظرفیت 

دانشگاه ها هستیم.
رئیس انجمن علوم پزشــکی جمهوری اسلامی با اشاره به برنامه 
عدالــت، تعالی ســلامت و بهره وری در آموزش پزشــکی، بحث 
استفاده از فناوری ها در ارتقای آموزش دانشجویان را بسیار مهم 

عنوان کرد.
حســن زاده با بیان اینکــه در آموزش امروز، آنچه مهم اســت 
یادگیری می باشــد، گفــت: در این خصوص باید به ســبک های 
تدریس، یادگیری دانشــجویان و چگونگی استفاده از فناوری ها 

توجه شود.
رئیس انجمن علوم پزشــکی جمهوری اسلامی با بیان اینکه باید 
برای ایجاد تغییــر در آموزش، نگاه جدیدی به آموزش داشــته 
باشیم، خاطرنشان کرد: استاد اگر به منابع روز دسترسی نداشته 
باشــد، از دانشجو عقب می ماند. امروزه دسترسی به منابع، بسیار 

متنوع شده و نیازمند تغییر نگرش هستیم.
محمدتقی آشــوبی، رئیس دانشگاه علوم پزشــکی گیلان نیز، با 
اشاره به توسعه آموزش در نظام سلامت، اظهار کرد: نظام سلامت 
در ایــران، الگوی منحصربه فرد از ادغام خدمات ســلامت با نظام 
آموزشی و تحقیقاتی بوده و دستاوردهای ارزشمندی را به ارمغان 
آورده اســت که یکی از مهم ترین این دستاوردها، توسعه آموزش 

پزشکی باکیفیت است.

رئیس ســمپوزیوم تخصصی ارتقای آموزش علوم پزشکی با بیان 
اینکه ارتبــاط برنامه های آموزش علوم پزشــکی با واقعیت های 
جامعــه، امری لازم و ضروری اســت، افزود: این مهم در ســایه 
سیاســت های کلان ابلاغــی مقام معظم رهبری بــه یک الگوی 
شناخته شــده منطقه ای و جهانی تبدیل شده و این پاسخگویی 
اجتماعی در ارتباط با انتظارات جامعه، قابل سنجش و ارزشیابی 

است.
وی با اشــاره به اهداف سمپوزیوم تخصصی ارتقای آموزش علوم 
پزشکی با محوریت فناوری مصورســازی، گفت: این سمپوزیوم، 
فرصتی مناسب در اختیار صاحب نظران و علاقه مندان قرار داده تا 
زمینه هم اندیشی، تبادل تجارب و هم افزایی تلاش ها برای یافتن 

راه حل ها فراهم شود.
آشوبی در تبیین چشم انداز ســمپوزیوم مصورسازی در آموزش 
علوم پزشــکی، گفت: فراهم آوردن زمینه شــناخت در خصوص 
فناوری های نوین آموزشــی و ایجاد پــل ارتباطی بین ایده های 
انتزاعی و عینــی و تعمیق یادگیری در فراگیران با اســتفاده از 
خلق فرصت های شــگرف، ایجاد افق های جدیدی برای توسعه، 
آموزش و ارتقای کیفیت آموزش علوم پزشــکی از چشم اندازهای 

تعریف شده در این سمپوزیوم است.

وی بــر لزوم توجــه اعضای ســمپوزیوم به فناوری هــای نوین 
در درمان از جمله پزشــکی فرادقیق، اشــاره کرد و افزود: برای 
پیاده سازی پزشــکی فرادقیق به سطح بالایی از سواد سلامت از 
سوی بیماران نیاز است؛ بیمارانی که دیگر سوژه پزشکی نیستند 
بلکه خود از شــرکای کلیدی فرایند دستیابی و نگهداری سلامت 

محسوب می شوند.
رئیــس علوم پزشــکی گیــلان »هــوش حاضــر در همه جا« و 
»بازســازمانی نظام های مراقبت سلامت« را از ابر روندها در دنیا 
برشمرد و گفت: هوش مصنوعی به عنوان انقلاب صنعتی پنجم، 
پدیداری اینترنت اشیا و خلق زیرساخت های هوشمند و همچنین 
افزایش آگاهی های سلامت و مسئولیت فردی، تغییر در الگوهای 
بیماری هــا، افزایش در هزینه های ســلامت و خصوصی ســازی، 
رهیافت نوین به سوی تشخیص و درمان و بازارهای همگرا جدید 

از محورهای کاربردی در این ابر روندها هستند.
وی همچنیــن به موضوع »مدیریت دانش بــه معنای واقعی« و 
»یکپارچگی دانش در مقابل تفرق دانش« اشاره کرد و افزود: در 
طول ۱۰۰ سال گذشته ، پایه های آموزش عالی بر پایه رشته های 
آکادمیک استوار بود و رشــته محوری اساس و پایه کار، که این 
باعث تخصص گرایی در رشــته های آکادمیک و دانشگاهی شده 
اما دراین بین، رهیافت های میان رشته ای با توجه به پیشرفت های 

جهانی، حرف اول را می زند.
آشــوبی به چالش آموزش پزشکی نیز اشــاره و خاطرنشان کرد: 
اگرچه کارآموزان پزشــکی ســال ها در مورد فیزیولوژی، آناتومی 
و بیوشیمی درس می خوانند، اما از روش های رسمی مهارت های 
اساســی رهبری، مانند نحوه هدایت یک تیم، چگونگی مقابله با 
مشــکل کارکنان، نحوه آموزش و توســعه دیگران و ارائه راهکار 

برای حل وفصل تعارضات سازمانی، بی بهره هستند.
وی با بیان اینکه پرورش برای دنیای آینده و رهبری سازمان های 
پیچیده ســلامت، نیازمند یک پزشــک جامع الشــرایط اســت، 
تصریــح کرد: گنجاندن دوره های مدیریتــی و رهبری بالینی در 
کروکلوم های آموزش پزشــکی به جهت تربیت »پزشــکان پنج 
ســتاره« ضروری اســت و در همین رابطه، دوره های آموزشــی 
توســعه رهبری بالینی پس از فارغ التحصیلی در دانشــگاه علوم 
پزشکی گیلان برای مدیران شبکه و مدیران پرستاری آغازشده و 

قابل اشاعه در کل نظام سلامت است.

رئیسانجمنآموزشعلومپزشکیجمهوریاسلامی:

یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران گفت: یکی 
از مهم ترین، بهترین و موفق ترین اقدامات شهرداری تهران در حوزه 
مالی راه اندازی حساب خزانه واحد بود. عدم راه اندازی حساب خزانه 
واحد، ممکن بود مسیر مدیریت شهری و اداره شهر را با چالش مواجه 

کند.
احمدصادقــی در گفت وگو با ایســنا، دربــاره وضعیت تحقق بودجه 
شهرداری تهران در سال گذشته گفت: عددی که شهرداری در سال 
۱۴۰۱ پیشــنهاد داد و شورا بررســی کرد، در مقایسه با بودجه سال 
۱۴۰۰ افزایش چشمگیری داشــت. این افزایش مورد سوال شورای 
شهر قرار گرفت. شورای شهر انتظار چنین پیشرفتی را نسبت به سال 

۱۴۰۰ نداشت. 
صادقی با اشاره به درخواست شهرداری تهران از شورای شهر مبنی بر 
تبصره ماده ۲۰ اظهار داشت: طبق این تبصره شهرداری مجوز مصرف 
مازاد بودجه محقق شده را در پروژه هایی تعریف شده کسب می کند. 

در همین راستا اولویت ها مشخص شد. تحقق بیشتر از سقف بودجه 
در تاریخ ۱۰ساله شهرداری بی سابقه بوده و همین موضوع نشان داد، 
شهرداری پایتخت در حوزه تحقق منابع مالی توانمند است و همین 
امر در برنامه ریزی های سال ۱۴۰۲ لحاظ شده و امیدواریم که باز هم 

شاهد چنین رخدادهایی باشیم.
وی همچنین درباره ارزیابی از حساب خزانه واحد در شهرداری تهران 
گفت: یکــی از مهم ترین، بهترین و موفق ترین اقدامات شــهرداری 
تهران در حوزه مالی راه اندازی حساب خزانه واحد بود. عدم راه اندازی 
حساب خزانه واحد، ممکن بود مسیر مدیریت شهری و اداره شهر را 

با چالش مواجه کند.
به گفته وی، شــورای شــهر در جهت رفع موانع ایجاد حساب خزانه 

واحد تلاش کرده و از این سیاست، تقدیر و حمایت می کند.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورای اسلامی شهر تهران با 
اشاره به اقدامات انجام شــده در دوره گذشته مدیریت شهری برای 

مســائل مالی، تاکید کرد: زمانی برای پرداخت حقوق، زمین ها را به 
فروش رســانده یا تســهیلات دریافت می کردند. این در حالی است 
که ظرفیت های پنهانی در شهرداری برای مدیریت حوزه مالی وجود 

داشته و دارد. 
صادقی در ادامه با اشاره به موضوع حواشی برخی فیش های حقوقی 
در شــهرداری تهران افزود: به هر میزان شهرداری به سوی شفافیت 
در حوزه جــذب و مصرف درآمدها حرکت کند، از ثمره آن بهره مند 
خواهد شــد. این کار نه تنها حاشیه  و نقطه ضعف نیست، بلکه باعث 

آگاهی مردم نیز خواهد شد.
این عضو شورای شــهر درباره تغییر کاربری پادگان ها در تهران نیز 
گفت: یکسری گره های کور در سطح شهر ایجاد شده بود که آسیب 
و فشــار آن به شهروندان می رســید. ما باید برای حل این مشکلات 
چندین ساله از شــهرداری تهران تشکر کنیم و امیدواریم مردم هم 

شاهد روان شدن چرخه زندگی در این مناطق باشند.

عضوکمیسیونبرنامهوبودجهشورایشهرعنوانکرد

علومپزشکیدانشجویانماهرتربیتمیکند

»خزانهواحد«مهمترینسیاستمالیشهرداریتهران
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به همت بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام، جشنواره »تلاش با برکت« 
به منظور تحقق طرح های اشتغال اجتماع محور کشور برگزار شد.

 رئیــس کل بانک مرکــزی، مدیرعامل بنیادبرکت، معــاون هماهنگی 
اموراقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور و مدیران عامل ۱۰ بانک و 
صندوق اعتباری و جمعی از مدیران و فعالان حوزه کسب و کار در محل 

نمایشگاه دائمی ستاد اجرایی فرمان امام برگزار شد.
سرپرست ستاد اجرایی فرمان امام دراین مراسم گفت: از طریق تفاهم با 
۹ بانک و یک صندوق قرض الحسنه )برکت( در سال ۱۴۰۱ موفق شدیم 
۸ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان تســهیلات برای ایجاد اشتغال ارائه کنیم و 

منابعی را نیز خود ستاد اختصاص داد.
عارف نوروزی افزود: ســال گذشته در مجموعه ستاد موفق شدیم ۴۰۰ 

هزار شغل ایجاد کنیم.
وی افــزود: منابع ایجاد شــغل در این حمایت هــا از عدد ۵۰ میلیون تا 
۵۰۰ میلیون تومان تســهیلات برای مشاغل خرد و خانگی آغاز میگردد 
و برای بنگاه ها تا سه و نیم تا چهار میلیارد تومان اعتبار اختصاص داده 

می شود.
سرپرست ستاد اجرایی فرمان امام ادامه داد: موفق شدیم با ظرفیت های 
شــبکه ای یعنی ۱۰۰۰ تســهیلگر که در تمام استان های کشور به طور 
فعال مستقر کردیم مشاغلی که توان و نیاز به فعالیت و گسترش بیشتر 

دارند را شناسایی کنیم.
نوروزی خاطرنشان کرد: امسال به کمک بانک ها حدود ۱۶ هزار میلیارد 
تومــان منابــع و از محل دارایی منابع داخلی ســتاد به همین نســبت 
اختصــاص خواهیم داد تا بتوانیم با حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار 

برای مناطق محروم، توسعه اشتغال را به باروری بیشتری برسانیم.
وی خاطر نشــان کرد: نظام تســهیلگری بنیاد برکت موظف به پایش و 
پایداری مشــاغل اســت. تا امروز تمام مشــاغل و کارگاه هایی که ایجاد 
کردیم با ۳ درصد ریزش مواجه بوده و ۹۷ درصد مشاغل پایداری داشتند 
و این بســیار قابل توجه و جای امیدواری دارد و ما باز به تلاش هایمان 

ادامه می دهیم تا ۳ درصد ریزش را هم شاهد نباشیم.
رئیس کل بانک مرکزی نیز دراین مراســم گفت: از فعالیت های مثبت و 
تاثیرگذار ســتاد اجرایی فرمان امام تشکر می کنم، من بنیاد برکت را به 
خوبی می شناسم و مشخص است که این مجموعه چه فعالیت هایی دارد 
و طبق برنامه هر ســال این مجموعه و با توجه به ســطح فعالیت، تنوع 
مدیریت و جمعیت تحت پوشش آن شاهد هستیم که بنیاد برکت برای 

هر کار خود یک برنامه مشخص دارد.
محمدرضا فرزین افزود:باور بنده این است که وقتی پولی به فعالیت های 
اشــتغال خرد در بنیاد برکت اختصاص می یابد بــه واقع در جای خود 
می نشــیند و این بالاترین موفقیت را برای سیستم بانکی ایجاد می کند 

که منابعی اختصاص دهد و به اشتغال و رفع محرومیت منجر شود.
وی با اشاره به نخستین جشــنواره »تلاش با برکت« گفت: امروز وقتی 
برخی از غرفه های اشــتغال بنیاد برکت را در نمایشگاه دیدم که با ۳۰۰ 
میلیون تومان اعتبار توانســتند برای خود و چندین خانواده شغل ایجاد 

کنند و حتی صادرات داشته باشند بسیار امیدوار شدم.
فرزین خاطر نشان کرد: همانطور که می دانید در اقتصاد یک ایده وجود 
دارد که می گوید بزرگ زیباســت یعنی باید از بنگاه های اقتصادی بزرگ 
حمایت کــرد و ایده مقابل آن می گوید که کوچک زیباســت و اهمیت 
زیبایــی طرح های کوچک را می توان در اینجا مشــاهده کرد که چقدر 
موثر هســتند و می توان با منابع کوچک اثربخشی در معیشت و زندگی 

مردم را احساس کرد.
وی عنوان کرد: اولین کاری که امســال انجام دادیم و آیین نامه آن یک 
ماه قبل ابلاغ شــد، افزایش تسهیلات قرض الحسنه خرد از ۲۰۰ میلیون 
بــه ۳۰۰ میلیون تومان و برای شــرکت های کوچک از ۵۰۰ میلیون به 
۷۰۰ میلیون تومان بود. همچنین هفته گذشــته مصوبه افزایش ســقف 

تســهیلات کارت اعتباری مراوده ابلاغ شــد که از ۲۰۰ به ۳۰۰ میلیون 
تومان افزایش یافت.

رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به برخی گلایه های کارآفرینان گفت: 
مشــوق هایی برای بانک ها در نظر می گیریم که راحت تر تسهیلات خود 
را بدون محدودیت های نظــام پولی در اختیار مردم قرار دهند. مواردی 
کــه در اقتصاد برای کنترل تورم ایجاب مــی کند تا نقدینگی را کنترل 
کنیم اما تســهیلات خود را از محدودیت های این موضوع با مشوق هایی 

معاف می کنیم.
وی ادامه داد:یکی از مســائل تســهیلات خرد ضمانت هاست و مردم از 
دشــواری های ضامن های متعدد ناراضی هستند. بخشنامه بانک مرکزی 
تســهیلات کســب و کارهای خود را با یک ضامن ابلاغ کرده و از بانکها 

می خواهم برای این تسهیلات بیش از یک ضامن درخواست نکنند.
مدیرعامل بنیاد برکت نیز دراین مراســم با مروری بر فعالیت های بنیاد 
برکت اظهار کرد: از سال ۱۳۹۵ در طرح های اقتصادی با ایجاد بنگاه های 
کوچک و متوسط فعالیت داشــتیم. از حدود ۱۶ سال گذشته به عنوان 
یک شتاب دهنده در طرح های اقتصادی، با سهام کمتر از ۴۹ درصد در 
طرح ها مشــارکت کردیم و تضمین مالی برای صاحب طرح انجام دادیم 
و پس از ۴ یا ۵ سال که مجموعه اقتصادی به رشد قابل توجه رسید، از 

مجموعه و شراکت خارج می شدیم.
محمد ترکمانه به ۴۷۰ مجموعه اقتصادی که توسط بنیاد برکت حمایت 
شدند اشاره کرده گفت: تاکنون مشارکت خود را از   ۳۱۰ شرکت خاتمه 
دادیم یعنی این ها آنقدر رشد کردند که دیگر نیاز نداشتن ما در کنارشان 
باشــیم. در سال ۹۶ طرح های تسهیلات محور بنیاد برکت توسعه یافت، 
ســال ۹۷ تحول جدی در بنیاد برکت رخ داد و با مطالعاتی که در حوزه 
توانمندسازی محرومان در سراسر کشور انجام دادیم طرح های اقتصادی 
اجتماع محور را با این هدف که خود مردم را درگیر ایجاد کســب و کار 

خودشان کنیم راه اندازی کردیم.
مدیرعامل بنیاد برکت خاطرنشان کرد: تسهیلات به تناسب بزرگی کارها 
تقسیم بندی شده اند و به مشاغل خرد و خانگی بر اساس نیاز آنها تا ۱۲۵ 
میلیون تومان تســهیلات ارائه میشود، اگر کل سرمایه گذاری آن ۳۰۰ 

میلیون تومان باشد.
وی ادامه داد: تســهیلات بنگاه های خــرد و کارگاه های کوچک تا ۵۰۰ 
میلیون تومان اســت. حجم کل سرمایه گذاری برای این بنگاه ها تا یک و 
نیم میلیارد تومان پیش بینی شده، بنگاه های کوچک از یک و نیم تا پنج 
میلیارد تومان و سرمایه گذاری کل آن ۱۵ میلیارد تومان است. بنگاه های 
بزرگتر با ۳۰ میلیارد تومان تســهیلات و یا مشــارکت بنیاد و حجم کل 
سرمایه گذاری ۹۰ میلیارد تومان اســت. خروجی این کارها باعث شده 
تا نهادی برای ایجاد اشــتغال در مناطق محروم شــکل بگیرد و ظرفیت 

مردمی با توجه به شبکه تسهیلگری ۱۰۰۰ نفره پای کار آمده است.
ترکمانه به شــرح فعالیت تســهیلگران بنیاد برکــت پرداخت و گفت: 
تســهیلگران بنیاد برکت افرادی هستند که به مردم مراجعه می کنند و 
ابتدا نیازسنجی در منطقه انجام می دهند و بر اساس ظرفیت های آنجا و 
همکاری دستگاه هایی که در آن منطقه فعالیت دارند مانند شورای محله 
و معتمدین محل، افرادی که نیازمند شــغل هستند را شناسایی کرده و 
بعد از اهلیت ســنجی، آموزش می دهند و پس از آن تامین مالی و تزریق 

پول انجام می گیرد.
مدیرعامل بنیاد برکت به آمار و ارقام اشــتغال پرداخت و گفت: در حوزه 
اشتغال اجتماع محور بیش از ۳۰۰ هزار طرح اجرا کردیم، ۱۴ هزار روستا 
تحت پوشش این طرح ها قرار گرفتند و حدود ۹۰ درصد شهرستان های 
کشــور تحت پوشش طرح های اشــتغال بنیاد برکت قرار گرفتند که بنا 

داریم این عدد را به ۲۰ هزار روستا برسانیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منطقه ای وزارت کشور نیز در 
این مراســم اظهار کرد: به واقع بنیاد برکت از مصادیق اسباب خدمت به 
مردم هســتند. چه چیزی می تواند جایگزین چهره شاد و امیدوار فردی 
که به شما مراجعه می کند شود، وقتی آرزوی چندین ساله اش را برآورده 

می کنید و با تسهیلات زمینه کار و تلاش او را فراهم می کنید.
محســن کوشش تبار افزود: سال ۱۴۰۱ تســهیلات قرض الحسنه ای که 
در اختیار کســب و کارهای خرد و کوچک قــرار گرفت از ۲۸ همت به 
۱۰۲ همت رسید که امسال ۱۰۰ همت تسهیلات برای خدمت رسانی به 

کسانی که در حوزه کسب و کار خرد فعال هست.

ایجاد یک میلیون شغل در مناطق محروم با تسهیلات بانكی بیشاز۹۸درصدتراکنشهادربانک
پارسیانغیرحضوریاست

معــاون فناوری های نوین مالی و اطلاعاتی بانک پارســیان از ارائه خدمات 
جدید این بانک در ســه حوزه پرداخت تسهیلات، چک و امضای دیجیتال 

به صورت غیرحضوری در آینده نزدیک خبر داد.
به  ، مسعود پشم چی در نشست خبری با اصحاب رسانه در تشریح اقدامات 
و خدمات بانک پارسیان در حوزه بانکداری دیجیتال و توسعه بانکداری نوین 
گفت : این بانک از ابتدای شــروع کار خود بــا ارائه خدمات جدید تحولی 
جدی را در صنعت بانکداری کشور ایجاد کرد و مردم همواره انتظار دریافت 

جدیدترین خدمات نوین بانکی را حول محور فناوری از این بانک دارند.
وی با اشاره به این که تمرکز بانک پارسیان بخصوص در سال های اخیر ارائه 
خدمات بر پایه فناوری های جدید و گسترش بانکداری دیجیتال است، گفت: 
بر این اساس طبق آخرین آمار بیش از ۹۸ درصد تراکنش های بانک پارسیان 
از طریق خدمات غیرحضوری ارائه می شــود که این نشان از گرایش خوب 

مشتریان بانک به خدمات غیرحضوری و درگاه های دیجیتال بانک دارد.
پشم چی با اظهار اینکه به عنوان اولین بانک، ارائه خدمات در حوزه موبایل و 
همراه بانک را استراتژی خود قراردادیم تصریح کرد : برای احترام به سلایق 
مشتریان و پوشش خواسته های آن ها سبدی از محصولات همراه بانک را در 

اختیارشان قراردادیم تا محدود به استفاده از یک سامانه و خدمات نباشند
وی با تأکید بر این که این موضوع مورد اقبال مشــتریان قرارگرفته اســت 
توضیح داد:در حال حاضر سه سامانه موبایل بانک با عنوان سامانه محصولات 
موبایلی شامل؛ همراه بانک پارسیان من، سامانه تاپ )سوپر اپلیکیشن تاپ( 
و سامانه بانکیار با ارائه خدمات پرکاربرد مورد استقبال مشتریان قرارگرفته 

است.
رضایت مشتریان از خدمات درگاه های موبایلی بانک پارسیان

معاون فناوری های نوین مالی و اطلاعاتی بانک پارســیان با ارایه گزارشی از 
آمار نصب و بهره برداری از برنامه های کاربردی بانک پارسیان در بازارهای 
داخلی، تعداد بالای نصب و اســتفاده از برنامه های بانک را نشــان دهنده 

موفقیت و برتری بانک در دریافت رضایت کاربران دانست.
وی بابیان این که در حــدود ۳۷ درصد خدمات بانک از درگاه موبایل بانک 
انجام می شود گفت: مخصوصاً پس از ارائه خدمات افتتاح حساب غیرحضوری 
که از دی ماه ۹۹ راه اندازی شد استقبال مشتریان از دریافت خدمات از طریق 

درگاه های غیرحضوری افزایش داشته است.
پشم چی یکی دیگر از حوزه های موردتوجه بانک در ارائه خدمات دیجیتال 
را بانکداری باز عنوان کرد و گفت: بانک در این بخش ســرمایه گذاری های 
خوبی انجام داده و سعی کرده بانکداری مدرن و دیجیتال را به صورت عملی 

در این حوزه پیاده کند.
وی با اشــاره به این که ســامانه بانکداری باز )کبالت( این بانک که از سال 
۹۸ شــروع بکار کرده است در ســال اول با ۱۴۰ هزار تراکنش همراه بوده 
است، گفت: در حال حاضر به طور میانگین در هرماه ۲۲ میلیون تراکنش از 
طریق این ســامانه انجام می شود. وی اضافه کرد: همچنین در سال ۱۴۰۰ 
نزدیک به ۲۰۰ میلیون تراکنش از طریق سامانه بانکداری باز )کبالت( توسط 
شرکت های فین تکی و سایر شرکت های طرف قرارداد صورت گرفته است.

پشــم چی افزود : در این سامانه بیش از ۳۵۰ ســرویس مختلف ارائه شده 
است که در حدود ۱۱۳ سرویس پرتکرار مورداستفاده ی یبیشتر مشتریان 

بوده است.
وی با اعلام آمادگی ظرفیت بانک برای جذب مشتریان جدید و ارائه خدمات 
در حــوزه بانکداری باز تصریح کرد: ســعی داریم در چارچوب ضوابط بانک 
مرکزی و با تسهیل ارائه سرویس به مشتریان در حوزه بانکداری باز بتوانیم 

به طور فعال در این حوزه نقش داشته باشیم.
پشم چی ادامه داد: طبق آمار سامانه " کبالت" بانک پارسیان یکی از معدود 
ســامانه های فعال و پراقبال درمیان ۳ یا ۴ ســامانه فعال در کشوراســت و 
به طور عملی ۹ درصد تراکنش های بانک پارسیان از طریق سامانه بانکداری 

باز ارائه می شود.
معاون فناوری های نوین مالی و اطلاعاتی بانک پارسیان با اعلام این مطلب 
که در حوزه خدمات غیرحضوری، سرویس های بسیاری را در دست اقدام و 
تکمیل داریم افزود: به زودی پرداخت تسهیلات، امضای دیجیتال و خدمات 

چک به صورت غیرحضوری در بانک عملیاتی می شود.
در ادامه این نشست محمدرضا پارسا فرد مدیر بازاریابی و توسعه کسب وکار 
با بیان اینکه بانک پارسیان در حوزه فناوری نوآور و پیشرو بوده است، گفت: 
بانک پارسیان در همین زمینه کارت اعتباری بخش بندی شده را در دستور 
کار دارد. این کارت ها به عنوان ابزار تســهیلاتی، آیتم های مختلفی از قبیل؛ 
کارت اعتباری عام، سفر و گردشگری، لوازم خانگی ایرانی، مایحتاج عمومی 

زندگی و حوزه سلامت را در برمی گیرد.
وی صدور کارت اعتباری انفرادی، گروهی و کارت اعتباری برمبنای سرویس 
از طریق پلتفرم درخواســت دهنــده را از انواع روش هــای کارت اعتباری 
چندبخشــی مطرح کــرد و افزود: تحریک تقاضا و کمــک به عرضه تأمین 
کالاهای اساسی از عمده مزایای کارت اعتباری جدید در سطح کلان است.

در ادامــه حمید توفیقــی مدیرعامل گــروه داده پردازی پارســیان اظهار 
کرد:داده پردازی بانک پارســیان به عنوان بازوی فنــاوری و نوآوری بانک به 
ایفای نقش می پردازد. شــرکت تجارت الکترونیک پارسیان که بزرگ ترین 
شــبکه پرداخت کشــور را بر عهده دارد بــا بهره منــدی از توانمندی ها و 
قابلیت های خود در عرصه فناوری های نوین پرداخت و عرضه محصولات و 
خدمات موردنیاز در این حوزه موفق شده تا در طول فعالیت خود از بیشترین 
اثربخشی در رشد پرداخت های الکترونیکی و بسط آن به اقصی نقاط کشور 
برخوردار گردد.وی اضافه کرد: در این گروه همچنین شرکت تأمین خدمات 
سیستم های کاربردی کاسپین باهدف ارائه خدمات نرم افزاری، سخت افزاری 
و شــبکه های اختصاصی نقل وانتقال اطلاعات و ایجاد زیرساخت های لازم 
برای ارائه خدمات شــکل گرفته و این شرکت بازوی فنی و نرم افزاری بانک 
پارســیان شــناخته می شــود. همچنین در کنار این موارد شرکت تجارت 
الکترونیک پارســیان کیش باهدف راه اندازی و پشتیبانی پایانه های فروش 
و نیز فعالیت بازرگانی و واردات قطعات موردنیاز خدماتی تأســیس شــده 
 pos اســت. این در حالیست که مایکی از بزرگ ترین تولیدکننده دستگاه
در کشــور هســتیم.وی بابیان اینکه گروه داده پردازی پارسیان در سال ۹۷ 
اقدام به راه اندازی پیام رســان آی گپ کرد که هــم اکنون با ۲۰ میلیون 
کاربر یکی از فعال ترین پیام رســان های کشــور می باشد. ضمنا این گروه 
در ســال ۱۴۰۰ اقدام به راه اندازی زیست بوم نوآوری با برند اینوپارس کرده 
اســت. این زیست بوم با دارا بودن نهادهای مختلف ازجمله صندوق پژوهش 
و فناوری ســتارگان )به عنوان نهاد مالی اکوسیستم(، شرکت توسعه نوآوری 
سریع ستارگان به عنوان نهاد سرمایه گذار اکوسیستم، اولین استودیو تجربه 
فین تک کشور و استودیو تاپ پلاس و شتاب دهنده نیک استار در طی یک 

سال فعالیت خود اقدام به سرمایه گذاری در ۶ طرح نوآورانه کرده است.
توفیقی در پایان گفت: اســتودیو تجربه گروه داده پردازی پارســیان، اولین 
اســتودیو تجربه ایران، در فروردین ۱۴۰۲ راه اندازی شــد که نقطه اتصال 
به شــبکه جهانی و مدرن نوآوری می باشد. امروزه در دنیا، به جای استفاده 
از روش های سنتی آموزشــی، برای انتقال مفاهیم و مهارت ها از چرخ های 
تجربه استفاده می شود. چرخه های تجربه، محصول مستمر و دائمی استودیو 

تجربه است.

خبر

بانک سینا و هلدینگ سیاحتی و مراکز تفریحی پارسیان برای 
توسعه ظرفیت های همکاری هم قدم شدند.

بانک ســینا همراســتا با توســعه تنوع فعالیت های هلدینگ 
ســیاحتی و مراکز تفریحی پارسیان، اقدام به ارائه راه حل های 
کسب وکاری جدید برای ایجاد تعامل بیشتر با شرکت های این 
مجموعه کرده است که با امضای تفاهم نامه ای مشترک، مسیر 

همکاری مشترک ترسیم شده است.
غلامرضا فتحعلی، مدیرعامل بانک ســینا در مراســم امضای 
این تفاهم نامه، با اســتقبال از گسترش همکاری های مشترک 
و دوجانبــه بانک بــا هلدینگ ســیاحتی و مراکــز تفریحی 
پارســیان گفت: امیدواریم با افزایش تعاملات و ارائه خدمات 

و محصــولات نوین بانکی و همچنین پرداخت تســهیلات در 
راســتای نوسازی و بهسازی تجهیزات مراکز تفریحی، گام های 
مؤثری در حمایــت از صنعت گردشــگری و تأمین مالی این 

صنعت ایفا کنیم.
فتحعلی با اشــاره به اینکــه خدمات گردشــگری و تفریحی 
شــرکت ســیاحتی و مراکز تفریحــی پارســیان دارای تنوع 
مختلفی در حوزه های گردشــگری، تفریحی، اقامتی، موزه ای 
و حتی حمل ونقل اســت، از ایجاد بسترهای مناسب در بانک 
ســینا برای ارائه خدمات متنــوع در زنجیره متنوع ارزش این 
شــرکت خبر داد و اظهــار امیدواری کرد اجــرای برنامه های 
خلاقانه جدید در مســیر همکاری دو طــرف، منجر به تعالی 

بیشتر حوزه گردشگری و سیاحتی در کشور شود.
محمدحســین پورتقی، مدیرعامل هلدینگ سیاحتی و مراکز 
تفریحی پارسیان هم با ابراز خرسندی از انعقاد این تفاهم نامه 
که در فضای صمیمانه شکل گرفته است، گفت: این نیاز وجود 
داشــته است که در راســتای توانمندســازی اجتماعی، رشد 
بهره وری و ارزش آفرینی در ارائه خدمات، همکاری بیشتری با 

نهادهای اقتصادی صورت دهیم.
وی افزود: هلدینگ تفریحی پارســیان خدمات محور اســت و 
امیدواریــم بتوانیم با هم افزایی بیشــتر فضایــی را مهیا کنیم 
کــه منجر به بهــره وری بیشــتر مجموعه شــرکت های بنیاد 

باشد. مستضعفان 

ارائهخدماتمالیبانکسینابهمجموعههایسیاحتیومراکزتفریحیپارسیانگستردهترمیشود

از ابتدای ســال جاری تا ۳۱ خرداد شبکه بانکی ۲۹ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات ازدواج اعطا کرده است. در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل با رشد ۸ درصدی اعطای اعتبارات مواجه شدیم.مهدی 
سحابی خاطرنشــان کرد: به بانک ها ابلاغ کردیم فقط یک ضامن 
برای اعطای تســهیلات فرزندآوری درخواست کنند و به تخلفات 

بانک هایی که ضامن بیشتری بخواهند رسیدگی خواهد شد.
مدیــر اعتبارات بانک مرکزی گفت: ما اعــلام کردیم که باید ۱۵ 
روز روند اعطای تســهیلات به جوانان طول بکشــد. شبکه بانکی 
برای اعطای تســهیلات وام ازدواج جدی است و تا پایان خردادماه 
۲۹ همت وام ازدواج اعطا شده است. بانک ها اعطای وام ازدواج را 
مسئولیت اجتماعی خودشــان می دانند و به آن تمکین می کنند. 
شماره تلفن ۲۷۰۶ بانک مرکزی پاسخگوی متقاضیان وام ازدواج 
و رســیدگی به شکایات آنها اســت اگر مشکلی در زمینه ضمانت 

داشتند با ما مطرح کنند و شکایت کنند.
وی با اشاره به اینکه بانک مرکزی در این زمینه جدی است افزود: 
اعــلام کردیم که اگــر تخلفی در بانک ها در ایــن زمینه رخ دهد 

مدیرعامل بانک موظف است که رئیس شعبه را عزل کند.
مدیرکل اعتبــارات بانک مرکزی توضیــح داد: ۱۸۰ میلیون رقم 
وام ازدواج اســت و جوانان زیر ۲۳ ســال ۲۲۰ میلیون وام ازدواج 

می گیرند.
وی در ادامــه بیان کرد: شــبکه بانکی این تســهیلات را از محل 
حساب های قرض الحسنه خودش پرداخت می کند و ما رشد منابع 
حســاب های مردمی را نداشتیم. اگر قانون گذار به میزان تورم این 
رقم را افزایش دهد بانک ها به دلیل اینکه با محدودیت منابع روبرو 
هستند و در پرداخت این وام با مشکل روبه رو می شوند ولی باز هم 

به وظایف قانونی خود عمل می کنند

پرداخت۲۹هزارمیلیاردتومانوامازدواجدر۳ماههاولسال

مرتضی چشــان گفت: به طور کلی تمامی اوراقی که در بازار ســرمایه منتشر می شوند از قواعد و 
شــرایطی که در دستورالعمل هر اوراق مشخص است، تبعیت می کند. دستورالعمل های مربوطه 
برای انتشــار اوراق در پایگاه قوانین و مقررات بازار ســرمایه به نشانی cmr.seo.ir )متعلق به 

سازمان بورس( قرار گرفته است.
مرتضی چشــان رئیس اداره نظارت بر انتشــار و ثبت اوراق بهادار بدهی ســازمان بورس و اوراق 
بهادار در نشست مشترکی با شرکت ها و اعضای اتاق بازرگانی ایران به تشریح فرآیندهای تامین 
مالی از طریق بازار ســرمایه پرداخت و اظهار کرد: تامین مالی شــرکت ها در کشــور از دو منبع 
صورت می گیرد، یکی بازار پول و منبع دیگر بازار ســرمایه اســت که در سال های اخیر با اصلاح 
دستورالعمل های انتشار اوراق، تمایل به تامین مالی از محل بازار سرمایه از بازار پول پیشی گرفته 

است.
رئیس اداره نظارت بر انتشــار و ثبت اوراق بهادار بدهی سازمان بورس بیان کرد: در حقیقت بازار 
ســرمایه محل مناسبی برای معامله سهام و تامین مالی شــرکت ها است و شرکت ها با توجه به 
ماهیت خود )ســهامی عام و یا خاص، تعاونی و...( می توانند اقدام به تامین مالی کنند؛ همچنین 

امکان سرمایه گذاری برای افراد حقیقی در اوراق نیز وجود دارد.
چشــان با بیان اینکه انواع ابزارهای تامین مالی اســلامی با توجه به نوع نیاز شرکت ها طراحی 
شده اند، عنوان کرد: در کشور ما تامین مالی از طریق بازار سرمایه به وسیله ابزارهای مالی اسلامی 
)صکوک( انجام می شــود که انواع مختلفی دارد؛ از جمله ایــن اوراق می توان به صکوک اجاره، 
مرابحه، منفعت، ســفارش ساخت، خرید دین، مضاربه و … اشاره کرد. با توجه به وجود ابزارهای 
مالی اســلامی متنوع و تخصصی  که هر یک برای اهداف تامین مالی خاصی طراحی شده است، 
مهمترین اقدام در قدم نخست، تشخیص و انتخاب ابزار مالی مناسب با توجه به هدف شرکت از 

تامین مالی است.
وی تشریح کرد: باتوجه به اینکه وجوه جمع آوری شده از مردم در اختیار متقاضی تامین مالی قرار 
می گیرد، مدارک و مستندات انتشار اوراق از جمله بیانیه حسابرسی شده حداقل یک روز قبل از 
انتشار اوراق جهت بررسی طرح و وضعیت مالی متقاضی توسط سرمایه گذاران بر روی سایت کدال 

و بورس مربوطه، منتشر می شود.
شیوه تامین مالی از بازار سرمایه

چشــان همچنین مطرح کرد: به طور کلی تمامی اوراقی که در بازار ســرمایه منتشر می شوند از 
قواعد و شــرایطی که در دستورالعمل هر اوراق مشخص است، تبعیت می کند. دستورالعمل های 
مربوطه برای انتشار اوراق در پایگاه قوانین و مقررات بازار سرمایه به نشانی cmr.seo.ir )متعلق 

به سازمان بورس( قرار گرفته است.
چشــان بیان کرد: البته در کنار وجود منابع یاد شــده و دستورالعمل ها، متقاضیان تامین مالی 
می توانند برای ســهولت فرآیند تامین مالی خود و دریافت راهنمایی های لازم به مشاوران عرضه 
cfi.seo.( مراجعه کنند. لیست مشاوران عرضه اوراق بهادار نیز در وبسایت رسمی سازمان بورس

ir( درج شده است.
وی همچنین ادامه داد: پس از اینکه طرح تامین مالی و روش تامین مالی مشخص شد، مشاوران 
عرضه، گزارش توجیهی را تهیه کرده و تمامی مشخصات شرکت و طرح مورد نظر جهت تامین 
مالی را در گزارش تشــریح می کنند و مدارک و مســتندات لازم از شرکت متقاضی را به همراه 
گزارش توجیهی به سازمان بورس ارسال خواهند کرد؛ به این ترتیب سازمان بورس پس از بررسی 

این موارد، موافقت خود را تحت عنوان "موافقت اصولی" صادر می کنند.

معرفیابزارهایتامینمالیبهاعضایاتاقبازرگانیایران
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به نظر می رســد هیچ چیز نمی تواند قیمت نفت 
را بالا ببرد؛ کاهش بیش از یک میلیون بشکه ای 
تولید از ســوی اوپک پلاس، رکورد واردات نفت 
خام از چین، چشــم انداز صعودی برای سفرهای 
هوایــی، با این حال نفت کمــاکان در بازه ۷۰ تا 

۷۵ دلاری در هر بشکه حرکت می کند.
نگارعلی_ عوامل ریزشــی قیمت نفت مشــهود 
اســت؛ عدم اطمینان در مورد ســرعت بازگشت 
اقتصاد چین پــس از همه گیــری، علیرغم نرخ 
رکــورد واردات نفــت و ترس از تــورم و رکود 
اقتصــادی که به نظر می رســد در میان معامله 

گران کالاها همه گیر شده است.
همچنیــن یک عامل نزولی ســوم در بازار وجود 
دارد؛ عامــل جدیــدی کــه در چرخه های قبلی 
وجود نداشت و آن انتقال صنایع به سمت انرژی 
پاک از جمله باد، خورشــیدی و برق  اســت که 

تقاضا برای نفت را محدود نگه می دارد.
انجمن شرکت های راه آهن و زیرساخت اروپا، از 
مدل سازی رایانه ای برای پیش بینی تقاضای نفت 
در بلندمدت اســتفاده کرد و دریافت که انتقال 
موفقیت آمیز به حالت خالــص تولید صفر کربن 
در سیستم انرژی جهانی، تقاضای نفت را تا سال 

۲۰۵۰ تا ۶۵ درصد کاهش می دهد.
۶۵ درصد کاهش تقاضا بســیار قابل توجه است، 
حتی اگر "مرگ" کامل تقاضا نباشــد. در همین 
حال، آژانــس بین المللی انرژی در این ماه اعلام 
کرد که انتظار دارد رشــد تقاضــای نفت قبل از 
ســال ۲۰۳۰ به اوج خود برسد و این بار به دلیل 

گذار است.
فاتــح بیرول، مدیــر اجرایی آژانــس بین المللی 
انرژی، گفت: »تغییر به سمت اقتصاد انرژی پاک 
در حال رخ دادن است و اوج تقاضای جهانی نفت 
قبــل از پایان این دهه با پیشــرفت خودروهای 

الکتریکی، بهره وری انرژی و ســایر فناوری ها در 
حال شکل گیری است.« تولیدکنندگان نفت باید 

توجه دقیقی به تغییرات داشته باشند.
با چنین درجه ای از اطمینان از ســازمان هایی 
مانند IEA و CER، بسیاری از تولیدکنندگان 
در واقــع در برنامه های تولید و رشــد خود نیز 
دچار ســرگردانی شــده اند و ایــن همان چیزی 
است که ما را در معرض بزرگترین خطر وضعیت 
فعلــی قیمت نفت قرار می دهد؛ افزایش ناگهانی 
در مســیر، که ناشــی از چرخش بازار به سمت 

کسری است.
این ســناریوی جدیدی نیســت. در واقع، مدتی 
است که تحلیلگران در مورد آن هشدار داده اند. بر 
اساس داده های اخیر ریستاد انرژی، این کسری 
می تواند در نیمه دوم سال به ۲.۴ میلیون بشکه 

در روز برســد. در همین حال تقاضا ۱.۷ میلیون 
بشــکه در روز رشــد خواهد کرد. قیمت نفت در 

چنین شرایطی دقیقاً به کجا می تواند برسد؟
بــه محض اینکه معامله گران شــکاف بین عرضه 
و تقاضــا را کشــف کنند، قیمت نفــت افزایش 
خواهد یافت و این واقعیــت را یادآوری می کند 
که تقاضــای نفت به دلیل ماهیت اساســی کالا 
کماکان بالا اســت. روغن تقریباً در همه چیز به 

یک شکلی استفاده می شود.
در حــال حاضر، به نظر می رســد معامله گران 
نگران بازگشــت چیــن به حالت عــادی، رکود 
اقتصــادی اروپا و تورم ایالات متحده هســتند و 
به نظر می رســد این واقعیت آخــر را فراموش 
کرده انــد. اما در عیــن حال، با توجــه به تعهد 
روسیه به کاهش تولید روزانه نیم میلیون بشکه، 

صادرات نفت بیشتر از ایران و کاهش تولید کمتر 
از برنامه اوپک پلاس، بازار انرژی شــاهد عرضه 
پایدار است. به عبارت دیگر، تا آنجا که به معامله 
گران مربوط می شــود، در حــال حاضر عرضه 
فراوانی وجود دارد و به نظر نمی رســد تقاضا به 

این زودی ها به شدت افزایش یابد.
امــا در اینجا یک گزارش جالــب از آژانس بین 
المللی انرژی در ســال گذشــته است. در اواسط 
ژوئن ۲۰۲۲، آژانس بین المللی انرژی پیش بینی 
کرد که عرضه نفت خام در ســال جاری باید به 

تقاضای خود برسد.
آژانــس بین المللی انرژی در گــزارش بازار خود 
در ژوئــن ۲۰۲۲ گفــت: »عرضــه جهانی نفت 
ممکن اســت برای همگام شــدن بــا تقاضا در 
سال آینده مشــکل داشته باشد، زیرا تحریم های 
ســخت تر، روســیه را مجبور می کنــد چاه های 
بیشــتری را ببندد و تعدادی از تولیدکنندگان با 

محدودیت های ظرفیت مواجه شوند«.
همه مــا دیدیم کــه چگونه این اتفــاق افتاد و 
صادرات روســیه در حال تبدیل شدن به چیزی 
معمایی است زیرا، ریستاد دوباره خاطرنشان می 
کند، روســیه واقعاً تولید را ۴۰۰۰۰۰ بشکه در 
روز کاهش داده اســت. این کمتر از آنچه وعده 
داده شده اســت، اما کاهش کمی نیست. با این 
حال صادرات قوی تر از آن چیزی است که همه 

انتظار داشتند.
عوامل ذکر شده و ســرعت ظاهراً رضایت بخش 
رشــد اقتصادی چیــن، دو عاملی هســتند که 
نگرانی هــای عرضه را کنتــرل می کنند. در حال 
حاضــر. دیر یا زود، کاهــش اضافی اوپک پلاس 
احســاس خواهد شــد. یک دلیل ساده برای آن 
وجود دارد: تقاضا به هیچ درجه ای متناســب با 

کاهش عرضه کاهش نخواهد یافت.

هیچ چیز نمی تواند قیمت نفت را بالا ببرد

قیمت نفت کف نشین شد
خبر خوش معاون وزیر نفت: 

رینگشرقیاتصالگازکشورکاملمیشود
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفت: با کلنگ زنی و تکمیل خط 
لوله دوراهی دشتک _ نهبندان، رینگ شرقی اتصال گاز کشور کامل 

می شود. 
مجید چگینی، در نشســت با استاندار خراسان جنوبی گفت: درصدد 
ثبات و پایداری انتقال گاز در شرق کشور و قدرت مانور برای صادرات 

گاز به کشورهای همسایه از جمله عمان و پاکستان هستیم. 
به گزارش ایســنا، وی افزود: خطوط انتقال فشار بالا گاز در کشور  ۳۹ 
هزار کیلومتر و شبکه انتقال گاز روستایی و شهری بیش از ۴۲۶ هزار 

کیلومتر است. 
معاون وزیر نفت تصریح کرد: در راستای تقویت شبکه گاز شمال شرق، 
خط انتقال گاز از عسلویه به سرخس و همچنین تربت حیدریه به طول 

۶۵ کیلومتر در حال انجام است. 
چگینی گفت: عمده میادین گازی کشور در جنوب بوده و استخراج و 
پالایش آن به طول ۲ هزار کیلومتر و انتقال آن به شــمال کشور کار 

سنگینی است که تنها گفتن آن آسان است. 
وی ادامــه داد: بیــش از ۹۸ درصد شــهرهای کشــور از نعمت گاز 
برخوردارند و تا پایان امسال نیز  ۸۸ درصد روستاهای کشور از نعمت 

گاز برخوردار خواهند شد. 
معاون وزیر نفت بیان کرد: تمرکز شرکت ملی گاز ایران برای گاز رسانی 
به مناطق محروم کشور است و این توانمندی و افتخاری برای ماست 

که به برکت انقلاب محقق شده است. 
چگینی بیان کرد: ماهانه هزار متر مکعب گاز مصرف می کنیم که این 
نشانه مسرف بودن ماست؛ در صورتی که می توانیم با این میزان ارزش 
افزوده خوبی را در صنایع و صادرات ایجاد کنیم لذا  باید در مصرف این 

نعمت خدادادی صرفه جویی بیشتری داشته باشیم. 
وی یادآور شــد: بهینه ســازی در دســتور کار ماســت؛ لذا تعویض 
بخاری هــای کم بازده با پر بازده را با جایگزینی ۴ میلیون و ۱۰۰ عدد  

بخاری پر بازده در دستور کار داریم.

معاون آبفا کشور:
طرحآبرسانیازچارکبهبستک۴۰درصد

پیشرفتفیزیکیدارد
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 

کشور از روند پروژه های آبرسانی به بستک بازدید کرد.
هاشــم امینی در این بازدید که عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل آب 
و فاضــلاب هرمزگان و احمد جباری نماینده مردم غرب هرمزگان در 
مجلس حضور داشــت، به اهمیت اجرای پروژه آبرســانی از چارک به 
جناح و بستک اشاره کرد و افزود: این پروژه به عنوان یکی از پروژه های 
بزرگ و ویژه وزارت نیرو با هدف تامین نیاز آبی چهار شهر و ۳۷ روستا 

در حال اجراست که در نوع خود از نظر حجم عملیات بی نظیر است.
وی گفت: با هدف تســریع در اجرای این پروژه، ۱۰ پیمان پیش بینی 
و با اعتبار ۱۲۰۰ میلیارد تومان فعال اســت. معاون راهبری و نظارت 
بر بهره برداری شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور ادامه داد: با 
هدف دســتیابی شهرستان بستک و روستای مسیر خط انتقال در دو 
شهرســتان بندرلنگه و بســتک، آب تولیدی آب شیرین کن واقع در 
چارک را از طریق ۶۶ کیلومتر خط انتقال به آخرین نقطه پیش بینی 
شده در این مرحله می رساند که در ادامه ۳۵ کیلومتر دیگر در مرحله 

دوم اجرا خواهد شد.
امینی به صعب العبور بودن مســیر خط انتقال آب از چارک به بستک 
اشاره کرد و گفت: کوهستانی بودن مسیر زمان اجرای پروژه را طولانی 
تر کرده است که امیدواریم با تکمیل آن جمعیتی بالغ بر ۵۰ هزار نفر 

از آب شرب پایدار بهره مند شوند.
و افزود: در اجرای این پروژه پیش بینی آینده جمعیتی نیز شده است 

که نیاز آبی افق ۱۴۲۵ این شهرستان را هم پوشش خواهد داد.
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور از این پروژه به عنوان یکی از پروژه های مهم یاد کرد که باید به 
طور مســتمر مورد ارزیابی قرار گیرد تا موانع پیش روی آن برداشته و 

هر چه سریع تر به نتیجه برسد.
به گفته وی، طرح آبرســانی از چارک به جناح و بســتک با توجه به 
مشکلات موجود و کم آبی یک ضرورت است و ما نیز برای تامین اعتبار 
آن تمام تلاش خود را به کار خواهیم بست تا شاهد وضعیت مطلوب در 

زمینه تامین آب شهرستان بستک باشیم.
در ادامه این بازدید، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان به دیگر 
جزئیات این پروژه اشــاره کرد و گفــت: در اجرای خط انتقال، ۵ باب 
ایستگاه پمپاژ، ۵ باب مخزن با حجم ۱۰ هزار و ۵۰۰ متر مکعب و ۲۲ 

کیلومتر شبکه برق پیش بینی شده است.
عبدالحمید حمزه پور با بیان اینکه تزریق اعتبار به تســریع در اجرای 
پروژه کمک شایانی می کند، گفت: تکمیل خط انتقال تحول بزرگی در 

تامین آب جمعیت انتهایی و مسیر خط انتقال خواهد گذاشت.
به گفته وی، برای تامین نیاز آبی بستک و روستاهای مسیر، یک باب 
آب شیرین کن با ظرفیت ۸ هزار متر مکعب در شبانه روز پیش بینی 

شده است.
مدیرعامل آبفا، پیشرفت فیزیکی کل پروژه را ۴۰ درصد عنوان کرد و 
گفت: مردم چشم انتظار تکمیل این پروژه هستند که تکمیل آن یکی 

از خواسته های بزرگ مردم این منطقه را محقق خواهد کرد.

عربستان،کویتوعمانپیشتازساخت
پتروپالایشگاههادرغربآسیا

کشــورهای توســعه یافته با ایجــاد پارک های شــیمیایی و صنایع 
پتروپالایشــگاهی و ارائه اعتبارات و تســهیلات مناسب زمینه رشد 

چشم گیر صنایع پتروپالایشی خود را فراهم کرده اند.
به گزارش خبرنگار مهر، همزمان با پیشرفت دانش و فناوری ساخت 
مجموعه هــای چند منظوره در صنایع مختلف در راســتای افزایش 
بهره وری، یکسان ســازی تولید مورد توجه ویژه ای قرار گرفته است 
و در این میان ساخت پتروپالایشــگاه ها با هدف تجمیع واحدهای 
پتروشــیمی و پالایشگاهی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. نگاهی 
بــه وضعیت کشــورهای پیشــرو در تکمیل زنجیــره ارزش منابع 
پایین دســتی نفت اولاً ظرفیت بالای درآمدزایــی این حوزه و ثانیاً 
سیاست یکســان آن ها برای موفقیت در تولید محصولات با ارزش 
پتروشیمیایی را نشــان می دهد. رویکرد اصلی این کشورها تجمیع 
و تمرکز واحدهای شــیمیایی از طریق توســعه زنجیره ارزش ذیل 

پتروپالایشگاه ها بوده است.
به طــور کلی بررســی قیمت مواد در طــول زنجیــره ارزش مواد 
پتروشــیمیایی از نفت خام از جمله آروماتیک ها و اولفین ها نشــان 
می دهد توســعه زنجیره ارزش تا ۳ لایــه امکان ایجاد ارزش افزوده 
۸ برابــری از نفت خام را دارد. از همین رو در حال حاضر بســیاری 
از کشورهای دنیا با ســرمایه گذاری در حوزه صنایع پتروپالایشی و 
توســعه این واحدها به دنبال ایجاد حداکثــر ارزش افزوده از نفت 

خام هستند.

خبر

رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی گفت: موضوع 
عدم تائید فرآورده های صادراتی به افغانستان مافیایی است و به هیچ وجه، ملاک 

استاندارد و یا غیراستاندارد بودن محصولات ایران مطرح نیست.
احمد معروف خانی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره صادرات فرآورده 

به دیگر کشورها و مباحثی که در زمینه کیفیت فرآورده های ایرانی عنوان می شود، 
اظهار داشــت: سال گذشته حدود ۱۱ میلیون لیتر صادرات فرآورده داشتیم ولی 
آمار تفکیک شده که چه میزان از این رقم مربوط به بخش خصوصی، چه میزان 
مربوط به بخش دولتی و یا خصولتی بوده است، نداریم.وی افزود: اعضای اتحادیه 
۸.۳ میلیارد دلار صادرات فرآورده داشته اند که این رقم ترکیبی از بخش دولتی 
و خصوصی است، بخش خصوصی واقعی حدود ۴.۶ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۱ 
صادر کرده و اگر پتروشیمی ها را که عمدتا خصولتی هستند اضافه کنیم این عدد 
به ۹ میلیارد دلار می رسد.رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 
پتروشیمی بیشتر صادرات ایران را به کشورهای حاشیه خلیج فارس، الحمریه و 

کشور پاکستان و به میزان بسیار کمی هم بازار افغانستان عنوان کرد.
وی بــا تاکید بر اینکه بخش خصوصی چیزی بــه عنوان بنزین و گازوئیل صادر 
نمی کند، گفت: صادرات بنزین و گازوئیل منحصرا در دســت شرکت پالایش و 
پخش است، که البته اکنون رقم آن صفر است. محصولاتی هم که توسط بخش 
خصوصی تولید می شــود مشــابه بنزین و یا گازوئیل است و بنزین و گازوئیل و 

فرآورده نهایی نیست.
معروف خانی درباره محموله هایی که برگشت خورده تصریح کرد: این محموله های 
برگشــت خورده بارهای ترانزیتی بود که از کردســتان عراق رفته بود. متاسفانه 
در حکومــت افغانســتان و طالبان برخــی مافیاها حاکم شــده اند که اقدامات 
غیرکارشناسانه ای انجام می دهند، یعنی به صورت سلیقه ای برخی فراورده ها را که 

استاندارد بین المللی هم دارند، برمی گردانند و برخی دیگر از فراورده ها را با لابی 
تائید می کنند، بنابراین به هیچ وجه بازار افغانستان ملاک فرآورده های ایران نیست 

و همه اخباری هم در زمینه کیفیت بنزین ایران منتشر می شود اشتباه است.
وی بیان داشت: اکنون محصولی از یکی از مجتمع های پتروشیمی با عنوان بنزین 
وارد افغانستان می شود که غیراستانداردترین محصول است و در هیچ جای دنیا جا 
ندارد اما در تناژ خیلی بالا وارد افغانستان شده و تایید و مورد استفاده قرار می گیرد 
زیرا مافیا پشــت این قضیه است، در مورد دیگر فرآورده ها چون مافیایی نبوده و 
در انحصار گروه خاصی هم نیســت؛ تائید نمی شوند، بنابراین موضوع عدم تائید 
فرآورده های صادراتی به افغانستان مافیایی است و به هیچ وجه ملاک استاندارد و 

یا غیراستاندارد بودن محصولات ایران نیست.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشــیمی یادآور شــد: 
محصولی که اکنون تحت عنوان بنزین به کشــور افغانســتان می رود محصول 

پالایشگاهی نیست و از برخی پتروشیمی ها  می رود.
وی بــا بیان اینکه محصولاتــی که با عنوان بنزین و بــه دلیل بی کیفیت بودن 
برگشــت می خورد به هیچ وجه داخل کشــور به مصرف نمی رسد، اظهار داشت: 
این محصولات برگشتی به بازار حاشیه کشورهای خلیج فارس فرستاده می شود 
و ترکیبات دیگری به آن اضافه شــده تا یک محصول خــوب دربیاید و در واقع 
به عنوان محصول نهایی نیســتند به عنوان ماده اولیه به این کشــورها می رود و 

فرایندهایی روی آنها صورت می گیرد.

نقشمافیادرماجرایبنزینبرگشتیازافغانستان

مجــری طرح احــداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر با اشــاره به 
عملیاتی شــدن فرایند احداث ۵۸۲۵ مگاوات نیــروگاه خود تامین 
صنایــع معدنی، از ســاخت و بهره برداری از ۳۶۶ مــگاوات نیروگاه 
خودتامین طی سال گذشته خبر داد که با به مدار آمدن ۶۱۴ مگاوات 
نیروگاه جدیــد تا دو ماه آینده، این ظرفیت به حدود ۱۰۰۰ مگاوات 

افزایش می یابد.
ســیدزمان حسینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ناترازی عرضه 
و تقاضای برق در کشــور طی دوران اوج بار حدود ۱۲ هزار مگاوات 
است، اظهار کرد: حل این ناترازی با ابتکار دولت سیزدهم و وزیر نیرو 
به امضای تفاهم نامه بین وزارت نیرو و وزارت صمت انجامید و مقرر 
شد حداقل ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه خود تامین شامل ۹۰۰۰ مگاوات 
نیروگاه حرارتی و ۱۰۰۰ مگاوات تجدیدپذیر از سوی صنایع معدنی و 

انرژی بر احداث و تا پایان کار دولت به بهره برداری برسد.
وی تصریح کــرد: در آبان ۱۴۰۱ موضوع احــداث نیروگاه های خود 
تامین صنایع معدنی و انرژی بر در ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه 
صنعت برق به وســیله مجلس شورای اســلامی تصویب و برای اجرا 
به دولت ابلاغ شــد و به این ترتیب تفاهم نامه وزارتخانه های نیرو و 

صمت با پشتوانه قانونی به مرحله اجرا درآمد.
مجــری طرح احداث نیروگاه های صنایع معدنی توانیر اظهار کرد: در 
پی اســتقبال صنایع از این طرح، هم اکنون ظرفیت پیش بینی شده 
از ۱۰ هزار مگاوات به ۱۵۴۰۴ مگاوات افزایش یافته که در قالب ۳۶ 
ساختگاه پیگیری می شــود و احداث ۵۸۲۶ مگاوات از این ظرفیت 
در استان های سمنان، اصفهان، کرمان، هرمزگان، فارس، خوزستان و 

آذربایجان شرقی وارد مرحله عملیاتی شده است.
حســینی افزود: طی یکسال اخیر ۲ واحد حرارتی خود تامین صنایع 
با مجموع ۳۶۶ مگاوات ظرفیت در ســاختگاه شــهید باکری سمنان 
احداث و به شــبکه متصل شــد و عملیات احــداث ۵۴۴۰ مگاوات 
نیروگاه باقی مانده نیز در ۷ ســاختگاه شامل فولاد مبارکه اصفهان، 

بلوک ۲و۳ گلگهر سیرجان در کرمان، آلومینیم المهدی در هرمزگان، 
آلومینیم سالکو در )لامرد( فارس، فولاد چادرملو یزد، فولاد خوزستان 
و شرکت ملی مس در آذربایجان شرقی با حدود ۲۷ درصد پیشرفت 

در حال اجراست.
وی افزود: همچنین دو واحد گازی پر بازده کلاس F با مجموع ۶۱۴ 
مگاوات ظرفیت، طی مدت کوتاهی در فولاد مبارکه نصب شــده که 
در مرحله راه انــدازی قرار دارد و تا ۲ ماه آینده هر دو واحد به بهره 

برداری می رسد.
مجری طرح احداث نیروگاه های صنایــع معدنی توانیر با بیان اینکه 
احداث ۹۵۷۸ مگاوات از ظرفیــت باقیمانده نیروگاه های خود تامین 
نیز در ۲۸ ساختگاه پیگیری می شود که به طور متوسط با ۷۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی، در مرحله پیشــبرد برای اجرا قرار دارند و شروع 
عملیات اجرایی این واحدها مســتلزم اخذ مجوزهای محیط زیست، 
گاز، آب و اتصال به شبکه اســت، گفت: مجموع ظرفیت پیش بینی 
شده نیروگاه های خود تامین صنایع برای پیک امسال ۱۴۷۸ مگاوات 
بوده که مقرر شــده در ســاختگاه های ســمنان، اصفهان، سیرجان، 
المهدی و لامرد به بهره برداری برسد و هم اکنون این فرایند مطابق 
برنامه ریزی در حال اجرا بوده و ۳۶۶ مگاوات آن در ساختگاه سمنان 

وارد شبکه سراسری شده است.
به گفته حســینی، برق تولیدی نیروگاه های خود تامین علاوه بر حل 
نیاز برق صنایع می تواند به صورت قراردادهای دو جانبه بین نیروگاه 
و مصرف کنندگان مبادله شــود کــه در مورد اخیر، طی قراردادی از 
پشتیبانی شرکت مدیریت شبکه برق ایران برخوردار می شود و علاوه 
بر آن صنایع می توانند مازاد برق تولیدی خود را به شــبکه سراسری 

تزریق و به فروش برسانند.
600 مگاوات نیروگاه خورشیدی در فاز اجرا

مجــری طرح احداث نیروگاه های صنایــع معدنی توانیر در خصوص 
پیشرفت بخش تجدیدپذیر نیروگاه های خود تامین صنایع، از برنامه 

ریزی احداث بزرگترین نیروگاه خورشــیدی کشــور به ظرفیت ۶۰۰ 
مگاوات خبر داد که وارد فاز اجرا شــده و به تدریج تا سال ۱۴۰۴ به 
مــدار تولید برق می پیوندد، گفت: این نیــروگاه در منطقه کوه پایه 

اصفهان و با سرمایه گذاری فولاد مبارکه احداث می شود.
حســینی با بیان اینکه احداث نیروگاه ۲۵ مگاواتی خورشــیدی در 
خاتون آباد و ۵ مگاواتی در بن یکه را از دیگر پروژه های نیروگاه های 
خود تامین صنایع در بخش تجدید پذیرهاســت که در فاز اجرا قرار 
گرفته و به تدریج تا پایان امســال به بهره برداری می رســد، گفت: 
همچنین طرح های احداث نیروگاه های خورشیدی ۳۵۰ مگاواتی در 
رفســنجان کرمان، ۲۵۰ مگاواتی در هریس آذربایجان شرقی و ۱۵۰ 
مگاواتی در میمند شــهر بابک در مرحله برگزاری مناقصه قرار دارد و 
در بخش پروژه های بادی نیز ۳ واحد ۵۰ مگاواتی در منطقه سونگون 
)ورزقان( آذربایجان، ۵۰ مگاواتی در شهر بابک )روستای خبر( و ۵۰ 
مگاواتی در رفسنجان )ریســه پاقلعه( در مرحله مکان یابی و امکان 
سنجی قرار دارد که پس از پایان مطالعات وارد مرحله اجرا می شود.

موتورنیروگاهسازیصنایعفعالشد

یک کارشناس حوزه مســائل قفقاز گفت: ما در این اوضاع باید بتوانیم 
از مسیر دیپلماســی تحریم ها را حذف کنیم زیرا دنیا حتی کشورهای 
دوست ما نمی توانند به ما خدمات بدهند چون قوانین دست و پای آنها 
را می بندد.میرقاسم مومنی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره 
ایده ایران برای تبدیل شدن به هاب گازی اظهار داشت: ابتدا باید گفت 
که پروژه های گازی بســیار هزینه بر هستند چون بیشتر هزینه علاوه 
بر اســتخراج؛ هزینه نقل و انتقال و فروش اســت، موضوع دیگر اینکه 
شرکت ها پروژه های گازی را بلندمدت تعریف می کنند زیرا این پروژه ها 

نیاز به بررسی و تامین بودجه کلان دارند و ضمن اینکه نسبت به تامین 
امنیت پروژه باید دو طرف اطمینان داشــته باشــند.وی افزود: اکنون 
ترکمنســتان نفت خود را از طریق آذربایجان و در مســیر ترانس خزر 
انتقال می دهد و یا بحث بر ســر این اســت که از طریق افغانستان به 
پاکستان و یا چین انتقال دهد، بنابراین ترکمنستان چندین مذاکره و 
خط را پیگیری کرده تا به نتیجه برســد . از سوی دیگر روسیه خطوط 
لوله نورد اســتریم ۱و ۲ را دارد، همچنین خــط لوله هایی دارد که از 
طریق ترکیه گاز را می فروشــد، ایران هم گاز را به ترکیه و ارمنســتان 

می فروشد، با ترکمنستان ســواپ می کند و به عراق هم صادرات دارد. 
اما برای تشکیل هاب و مدیریت گاز دو مشکل داریم یکی اینکه هر دو 
کشور ایران و روسیه تحریم هســتند و نمی توانند در پروژه های گازی 
ســرمایه گذاری کنند. چون مصرف کننده نهایی و بیشترین مصرف گاز 
را اروپا دارد و در این شــرایط که دو کشــور مهم در پروژه های گازی 
تحریم هستند، ترکمنستان پروژه خود را از طریق آذربایجان، ترکیه و 
افغانســتان و پاکستان پیگیری می کند و گزینه های مختلفی هم روی 

میز دارد.

گزینههابگازیایرانرویمیزاست

محصولاتایراناستاندارداست؛طالبانسلیقهایعملمیکند



در ادامه سفر استانی مسئولان سازمان سینمایی 
به استان ســمنان، نشســت محمد خزاعی با 
جمعــی از مدیران دســتگاه های فرهنگی این 

استان برگزار شد.
به گزارش ایســنا، نشســت رئیس ســازمان 
ســینمایی با جمعی از مدیران دســتگاه های 
فرهنگی و معاون سیاســی امنیتی استانداری 
سمنان در سالن جلســات اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان سمنان برگزار شد.
در ابتدای این نشست، رئیس سازمان سینمایی 
کشــور با تاکید بر لزوم حفظ و ارتقای سرمایه 
اجتماعی گفت: لازم است با تکیه بر دیپلماسی 
عمومی و تقویت مراودات فرهنگی، ملت ها را به 
یکدیگر نزدیک کنیم و رسانه سینما نافذترین 

ابزار در این حوزه است. 
وی افزود: از همــان روزهای آغاز به کار دولت 
ســیزدهم، ســناریوها و طراحی های تخریب 
کننده ای برای این دولت شــکل گرفت. بخش 
بزرگــی از این جریان تخریــب، انجام عملیات 
روانی و رسانه ای گسترده است و در اصل امروز، 

جنگ در میدان رسانه در حال وقوع است.
خزاعــی با بیان اینکه "متاســفانه  بخشــی از 
ناآگاهــان و اغفال شــدگان با ســنگ اندازی، 
کارشــکنی و شــیطنت برای کشــور بویژه در 
حوزه فرهنگ و سینما، هزینه هایی را تراشیده 
و می تراشــند" اظهار کرد: ایران در عرصه ملی 
و بین المللی گام های رو به جلویی را برداشــته 
است و به موجب آن شاهد پیشرفت های زیادی 
در عرصه بین الملل بوده ایم. توسعه مناسبات در 
ابعاد منطقه ای و اهتمام به ظرفیت های ملی و 
بومی زمینه های رشــد و جهش گسترده ای را 
رقم زده و لازم اســت افکار عمومی را نسبت به 

فرآیندهای حوزه های مختلف آگاه کنیم.
او اضافــه کــرد: در همه حوزه ها بــا همدلی ، 
صمیمت و هم افزایی می توان از چالش ها عبور 

کرد.
رئیس سازمان سینمایی با بیان اینکه "سینما 
و سالن ســازی از جمله شــاخص های توسعه 
کشور محسوب می شــود" گفت: ما نیازمند به 
حرکت های جدی در راســتای توســعه پایدار 
حوزه فرهنگ و سینما هســتیم. این درحالی 
است که ظرفیت اســتان ها نیز تاکنون مغفول 

مانده است.
او با اشاره به "احیا و افزایش ۲۰۰ سالن سینما 
در دولت سیزدهم از رهگذر سفرهای استانی" 
بیان کرد: در برنامه های توســعه سوم و چهارم 

آمده اســت که به ازای اختصاص ظرفیت های 
فرهنگی از سوی شهرداری به بخش خصوصی، 
معافیت هایی تجاری در نظر گرفته شــده است 
که متاســفانه، از ایــن ظرفیت در اســتان ها 
استفاده نشده است. در ادامه این برنامه توسعه، 
مصوب شده است که به نسبت توسعه فضاهای 
آموزشی، هنری و سینمایی در بخش خصوصی 
از طریق شهرداری ها، فضای تجاری اختصاص 

داده شود.
خزاعی بــا تاکید بر اینکه "در زمینه توســعه 
زیرســاخت، آمــوزش، تولیــد و حمایــت از 
رویدادهای فرهنگی استان ها تسهیلات ویژه ای 
پیش بینی شده است" خاطرنشان کرد: استان ها 
می تواننــد نســبت به ایجاد صندوق ســرمایه 
گذاری مشترک در زمینه فعالیت ها و تولیدات 

سینمایی اقدام کنند.
احمد ریواده معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار سمنان که از دیگر حاضران این نشست 
بود، گفت: کشــورهای غربــی صاحب تمدنی 
مبتنی بر این هنر و صنعت، ناشی از اثربخشی 
و اثرگذاری بر افکار عمومی هســتند. با توجه 
به اغتشاشــات سال گذشــته و جنگ ترکیبی 
دشمن، نقش و اثربخشی روایت با به کارگیری 

درست صنعت سینما محقق می شود.
او اظهار کرد: رهبــر معظم انقلاب می فرمایند 
کلید پیشرفت سینما است. در تمام فرمایشات 
ایشــان در حوزه جهاد تبیین به پیوست هنر و 

سینما تاکید شده است.

وی با بیان اینکه "این استان دارای ظرفیت های 
بی بدیل سینمایی است" اظهار کرد: چهره های 
مهم و جریان ســاز سینمایی کشــور از اهالی 
استان ســمنان هستند و این نشــان از وجود 

ظرفیت غنی فرهنگی در استان است.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار 
ســمنان بیان کرد: بستر لازم در استان سمنان 
برای اقدام موثر و میدانی در حوزه سینما فراهم 

است.
ریواده به برگزاری "کنگره سه هزار شهید استان 
سمنان در بهار سال ۱۴۰۳" اشاره کرد و گفت: 
این همایش جریان ساز فعالیت های فرهنگی در 
استان است و می تواند به عنوان یک محرک این 

موضوعات را در یک راستا هم افزا کند.
وی بــا تاکید بر اینکه "در بخش فرهنگ، ایثار 
و شهادت باید از ظرفیت سینما استفاده کرد" 
افزود: مردم استان ســمنان از ابتدای پیروزی 
انقلاب تاکنون پذیرای حدود ۷۰ هزار پناهنده 
افغانســتانی معادل یک دهــم جمعیت خود 

هستند و با کرامت از آنها میزبانی کرده اند.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار 
سمنان ادامه داد: بیش از هفت هزار دانش آموز 
در اســتان به مانند یک محصل ایرانی مشغول 
به تحصیل هســتند، که این امر باید توســط 
سینماگران برای افکار عمومی در جهان روایت 

شود.
ریواده در بخش دیگری از سخنان خود به "نبود 
تولید محتوای حرفه ای متناسب با سن جوانان 

و نوجوانان" اشاره کرد و گفت: در راستای تولید 
محتوای حرفه ای مخاطب پســند باید تمامی 

رده های سنی در نظر گرفته شود.
در ادامه این نشســت، فرشــید فلاح مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان سمنان با 
تاکید بر "وجود همدلی، دوســتی و مشارکت 
در بین مدیران فرهنگی استان سمنان" گفت: 
این همدلی با مدیریــت نماینده ولی فقیه در 
استان سمنان، انسجام خوبی را در فعالیت های 

فرهنگی استان ایجاد کرده است.
وی برگــزاری این نشســت را "با هدف انتقال 
تجارت، تبادل فکری و توســعه ارتباطات بین 
دســتگاههای فرهنگی" دانســت و با اشاره به 
"برگزاری کنگره ســرداران و ســه هزار شهید 
اســتان سمنان در اوایل ســال ۱۴۰۳" افزود: 
برنامه هــای فرهنگــی و هنری خوبــی برای 
برگزاری این کنگره برنامه ریزی و تدارک دیده 

شده است.
امیرعبدالهیان، دبیر کنگره ســرداران و ســه 
هزار شهید استان ســمنان نیز در این نشست 
خواستار مشارکت و همکاری سازمان سینمایی 
کشور برای ساخت یک فیلم سینمایی بلند در 

حوزه دفاع مقدس شد.
او بیان کرد: طرح اولیه ساخت این فیلم با موضوع 
سردار شهید محمود اخلاقی، تهیه شده و ۴۰ تا 

۵۰ درصد مشارکت آن نیز جلب شده است.
عبدالهیان با اشاره به "تاکید مقام معظم رهبری 
مبنی بر اســتفاده از هنر بــرای ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت" ادامه داد: در راستای برگزاری 
دومین کنگره سرداران و سه هزار شهید استان 
ســمنان، ۲۷ کمیته فعال شده است که از این 
تعداد دو کمیته بــا هدایت مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اســلامی استان سمنان بســیار کوشا و 

فعالند.
برخی دیگر از مدیران دســتگاههای فرهنگی 
استان ســمنان نیز در این نشست برنامه ها و 
نیازهای حمایتی خــود در حوزه تولید فیلم را 
بیان کردند و خواستار حمایت از این فعالیت ها 

شدند.
در ایــن ســفر محمدرضا ســوقندی مدیرکل 
حقوقی، مجلس و اســتان های سازمان، یزدان 
عشیری مشاور رئیس سازمان و مدیرکل روابط 
عمومی ســازمان ســینمایی، مهدی آذرپندار 
مدیرعامل انجمن ســینمای جوانــان ایران و 
هاشم میرزاخانی مدیر عامل سینما شهر، رئیس 

سازمان سینمایی را همراهی کردند.

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید:
ملتایراندرپیرویازشهداکمنمیگذارد

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران روز پنجشــنبه اول تیرماه در سومین یادواره ۱۳۰ شهید 
حقوق دان شهر تهران که به همت سازمان بسیج حقوق دانان تهران در سالن بصیرت همایش های مجتمع فرهنگی ۱۳ 

آبان برگزار شد، گفت: شهدا چراغ راهنمای زندگی هستند.
به گزارش ایسنا، دکتر سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی در این یادواره ضمن گرامیداشت هفته قوه قضاییه و شهادت 
ســید شهدای حقوق دان و شهدای ترور، گفت: مقام معظم رهبری می فرمایند که »امروز فضیلت زنده نگهداشتن یاد 
شهدا کمتر از شهادت نیست«. شهدای ما در همه اقشار، صنوف، طبقات اجتماعی، ادیان و مذاهب مختلف بودند، خدا 
شــهدا را به عنوان چراغ راهنما در زندگی مردم قرار داد و مسیر زندگی شهدا را به انسان ها نشان داد.دکتر قاضی زاده 
هاشمی با بیان اینکه ۶۰ سال از نهضت امام خمینی )ره( از سال ۱۳۴۲ می گذرد، افزود: اگر رفتار امام خمینی )ره( و 
شهدا را مرور کنیم مشاهده می کنیم که شهدا عاقبت الهی را انتخاب کردند که این برای ما درس بزرگی است. شهید 
بهشتی از ارکان اصلی انقلاب اسلامی بود که پس از انقلاب شخصیت ایشان مورد تعرض قرار گرفت، قبل از انفجار دفتر 
حزب جمهوری اسلامی ایشان ترور شخصیت شد و برای بسیاری از انقلابیون و روحانیت ذهنیت منفی ایجاد و شبهات 
زیادی مطرح شــد.وی افزود: سازمان نفاق و جریان لیبرال که رئیس جمهور از بین آنها بود سدهای روشنگری مقابل 
شــهید بهشتی ایجاد کردند و برای همین سعی کردند اثرگذاری سخنان شهید بهشتی را از بین ببرند اما تلاش های 
آنها بی نتیجه ماند. بعد از شهادت شهید بهشتی ملت ایران به ماهیت نفاق پی برد و خط انحراف فکری آنها را درک و 
آنها را از صحنه کنار زد برای همین آنها مجبور شدند دست به سلاح ببرند. بعد از اینکه پرده نفاق و تزویر کنار رفت 
ســازمان منافقین که قبل از انقلاب به ترور مستشاران آمریکایی می پرداخت از حمایت آنها برخوردار و حمایت مالی 
شدند و حتی سازمان نفاق با داعش در سوریه و عراق همراه شد.معاون رئیس جمهور با اشاره به خط شهید بهشتی و 
خط جریان نفاق و لیبرال ها و تفاوت این دو راه خاطرنشان کرد: خط شهید بهشتی در مسیر روشنگری مردم بود که 
در نهایت هم قبل از شهادت و هم بعد از شهادت ایشان به پیروزی رسید اما خط جریان نفاق که افتخار رئیس جمهور 
آن رأی ۱۱ میلیونی بود به شکست منتهی شد.دکتر قاضی زاده هاشمی با اشاره به علت پیروزی شاگردان مکتب امام 
)ره( ادامه داد: نگاه توحیدی شــاگردان امام )ره( تشــکیل حکومت مجاهدت و بندگی خدا بود و خداوند پیروزی را به 
امام )ره( و شاگردان ایشان هدیه کرد زیرا آنها توفیقات الهی خود را از خدا می دانستند و حیات و ممات آنها در مسیر 
خدا بود و شــهادت آزادی بخش و پاداش آنها محسوب شد. مقاومت و ایستادگی شهدا و نه گفتن به استبداد داخل و 
خارج از ویژگی شهدا بود. شهید بهشتی شخصیت بصیر و جهان دیده ای بود که مدتی در آلمان که مستعمره آمریکا 
بعد از جنگ جهانی بود زندگی می کرد.معاون رئیس جمهور خاطرنشان کرد: شهید بهشتی قدرت نفوذ آمریکایی ها در 
اروپا را دید اما به میدان آمد و در یک حکومت نوپا که سلاح و امکاناتی نداشت حضور یافت و برای آرمان های انقلاب 
جنگید. در حقیقت شهید بهشتی دلش به خداوند متعال  گرم بود و با فکر الهی شجاعت به خرج داد. شهید بهشتی با 
تکیه بر خداوند که شاخص مکتب امام است در میدان حضور یافت. در واقع هر جامعه ای که شاخص های مکتب امام 
را دربر دارد پیروز میدان است.وی با اشاره به این سخن شهید بهشتی که »به آمریکا بگویید از دست ما عصبانی باش 
و از این عصبانیت بمیر«، افزود: این جمله را زمانی شهید بهشتی گفتند که آمریکا قدرتی داشت اما الان قدرت آمریکا 
افول پیدا کرده اســت. شهید بهشتی که شخصیتی دنیا دیده بود و خام نبود این جمله را گفت. شهید بهشتی دیده، 
مغز و زبانش دست خدا بود، این شهید فکر الهی داشت و در این مسیر ایستادگی و توکل کرد و این ویژگی ایشان بود 
که منجر به پیروزی شد. دکتر قاضی زاده هاشمی با اشاره به ناآرامی های پاییز سال گذشته در کشور گفت: دشمن فکر 
می کرد که کار نظام تمام می شود و این وحشت در دل عده ای از مردم ریشه دواند. اگر به وعده های الهی ایمان داشته 
باشــیم شکست ناپذیر خواهیم بود. اکنون نظام و رهبری در اوج قدرت بوده و دشمنان دچار افول هستند.رئیس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران با تأکید بر اهمیت برگزاری یادواره شهدای حقوق دان و اینکه برگزاری این یادواره ها باید الگویی 
برای ما باشــد، خاطرنشان کرد: ملت ایران نشان داده است که در پیروی از شهدا کم نمی گذارد. امیدوارم خدا در این 
مسیر به شما کمک کند که برای ایجاد عدالت تلاش می کنید، جامعه حقوق دانان نقش مؤثری در مقابله با ظلم دارند. 
حقوق دانان نباید نگاه شغلی و تنها کسب معاش داشته باشند و به موضوع خدمت توجه کنند و امیدوارم خدای رحمان 

همه ما را مورد توفیق خود قرار دهد.
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مدیرکل دفتر فیلمنامه رســانه ملی گفت: بایــد فیلمنامه ها را به لحاظ ژانر 
متنوع کنیم موضوع کودک و نوجوان مورد نیاز و تقاضای ماســت و در حال 

تلاش برای آن هستیم.
حسین اسدی زاده مدیر کل دفتر فیلمنامه سازمان صدا و سیما در خصوص 
اهمیت و ضرورت شــکل گیری دفتر فیلمنامه در رسانه ملی گفت: در دوره 
تحولی جدید ســازمان صداوسیما، مدیران تصمیم گرفتند که حوزه تولید را 
از نگارش و این دو حوزه را از پخش جدا کنند. دفتر فیلمنامه در رسانه ملی 
تاســیس شده تا همه متون نمایشی در تلویزیون در حوزه ادبیات دراماتیک 
و آنچه مربوط به سریال هست، متمرکز شود و بعد از سیاست گذاری لازم به 

مرحله تولید برسد.  
اســدی زاده درباره طرح های رســیده و مصوب به دفتــر فیلمنامه گفت: از 
شهریورماه ۱۴۰۱ تا دیروز ۸۰۳ طرح تحویل شده و سیر بررسی آن ها انجام 
و از این تعداد ۱۰۰ طرح مصوب شــده اســت. ما همه فرآیند های دریافت و 
بررســی فیلمنامه را دیجیتال کردیم همچنیــن اینکه دریافت طرح را برای 

عموم مردم آزاد کردیم و همه می توانند فیلمنامه پیشنهاد دهند.
او تصریــح کــرد: معیار های تصویب شــدن طرح ها دارا بــودن اولویت ها و 
معیار های سند تحولی سازمان صداوسیما مثل جوانی جمعیت است. به لحاظ 
ســاحتار هم ســعی می کنیم کار ها و ایده های تکراری را نپذیریم و کار های 
دریافتی متفاوت تر باشد.مدیر کل دفتر فیلمنامه سازمان صدا و سیما اظهار 
کرد: به لحاظ ژانر هر چیزی که ریشــه در واقعیت انقلاب اسلامی دارد برای 
ما ارجح اســت. آنچه که از تلویزیون در این سال ها تولید و پخش شده غالبا 
ملودرام و اجتماعی اســت و، اما حــالا در دفتر فیلمنامه به دنبال طرح هایی 
هستیم که چه به لحاظ ژانر و چه محتوا متفاوت باشند.اسدی زاده ادامه داد: 
ژانر کودک و نوجوان مورد نیاز و تقاضای ماست و در حال تلاش برای تولید 
ســریال هایی هستیم البته تمرکز ما بر این اســت که طرح ها و ایده ها زا در 

حوزه ژانر پلیســی، دفاع مقدس، کمدی، ملودرام و عامه پسند دریافت کنیم 
البته برای موضوعاتی که طرحی ارائه نمی شــود خودمان سفارش می دهیم.

مدیر کل دفتر فیلمنامه ســازمان صدا و سیما با اشاره به اینکه تولید متن و 
فیلمنامه کار بسیار سختی است و نگارش متن یک سریال ۳۰قسمتی به ۲۰ 
هفته زمان نیاز دارد بیان کرد: در حال حاضر ۱۰۰ طرح مصوب شده که رقم 
خوبی است و فیلمنامه ها می توانند با این نگاهبه نتیجه می رسند.وی درباره 
اقتباس از ادبیات برای تولید سریال افزود: سه مدیریت به نام تولید، تامین و 
بررسی فیمنامه، ایده اقتباس و پژوهش و باشگاهرشد را در اداره کل فیلمنامه 
طراحی کردیم که ابتدا انتخاب های خوبی برای اقتباس انجام شــود و سپس 
مســائل مالی و حقوقی را رفع کنددر سفارش هایی که تا الان داشته ایم چند 

مورد اقتباس هم بوده است.
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